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Deschiderea festivalului

PATA
Povești și auto-reprezentări ale 
locuitorilor din Pata-Rât
Marion Colard

SELECȚIE DIN ARHIVA CASEI 
TRANZIT. Instalație, 2012
Csilla Könczei – Szilárd Miklós

ÎN ROLUL PRINCIPAL: ILONKA NÉNI, 
Ileana Lăcătuș (1932 – 2022)
Expoziție comemorativă

FORECASTING
Stratagéme Theatre Company

Hold my glass

Teatru al oprimaților
DISCONNECTED

PATA
Povești și auto-reprezentări ale 
locuitorilor din Pata-Rât
Marion Colard

SELECȚIE DIN ARHIVA CASEI 
TRANZIT. Instalație, 2012
Csilla Könczei – Szilárd Miklós

ÎN ROLUL PRINCIPAL: ILONKA NÉNI, 
Ileana Lăcătuș (1932 – 2022)
Commemorative exhibition

BARBARA MATIJEVIĆ: 
INTERMEDIALITATEA ÎN ARTELE 
SPECTACOLULUI

PLAYDATE
De / cu: Csenge Schneider-Lőnhárt

Teatru al oprimaților
DISCONNECTED – Prezentare

INTERIOR – LIGHT
Reactor de creație și experiment

WHAT DO WE BRING WITH US IN 
OUR SHARED SPACES?

PATA
Povești și auto-reprezentări ale 
locuitorilor din Pata-Rât
Marion Colard

SELECȚIE DIN ARHIVA CASEI 
TRANZIT. Instalație, 2012
Csilla Könczei – Szilárd Miklós

ÎN ROLUL PRINCIPAL: ILONKA NÉNI, 
Ileana Lăcătuș (1932 – 2022)
Commemorative exhibition

CĂLĂTORIE ÎN TIMP ÎN RITM DE 
MERS
Creatori: Panna Adorjáni, Dániel Láng
Producător: Fabrica de Pensule, 
Universal Pleasure Factory

“SHOUT IT OUT – TELL YOUR 
STRUGGLE”
Atelier de cusut, reparat și transformat 
haine – cu Anna-Krisztina Máthé

SPAȚII INDUSTRIALE, DEZVOLTARE 
IMOBILIARĂ ȘI DREPTUL LA 
LOCUIRE

artISt: parcurs.ideal | eveniment de 
lansare instalație video și platformă 
online

Dezbatere și discuție deschisă

Masă comunitară

DEZBATERE ȘI CONCERT AL 
MUZICIENILOR DIN COMUNITATE

CĂLĂTORIE ÎN TIMP ÎN RITM DE 
MERS
Creatori: Panna Adorjáni, Dániel Láng
Producător: Fabrica de Pensule, 
Universal Pleasure Factory

“SHOUT IT OUT – TELL YOUR 
STRUGGLE”
Atelier de cusut, reparat și transformat 
haine – cu Anna-Krisztina Máthé

PATA
Povești și auto-reprezentări ale 
locuitorilor din Pata-Rât
Marion Colard

SELECȚIE DIN ARHIVA CASEI 
TRANZIT. Instalație, 2012
Csilla Könczei – Szilárd Miklós

ÎN ROLUL PRINCIPAL: ILONKA NÉNI, 
Ileana Lăcătuș (1932 – 2022)
Commemorative exhibition

HOLDING SPACES

ENOUGH WITH CATCALLING 
(Chega de Fiu Fiu)
WE ARE COMING, CHRONICLE OF A 
FEMINIST REVOLUTION

Hold my glass

Deschidere
18:30 – 19:00
Casa Tranzit

Expoziție
19:00 – 20:00
Casa Tranzit

Spectacol 
de teatru
20:00 – 21:00
Casa Tranzit

Informal 
get-together
21:00 – 22:00
Casa Tranzit

Workshop
10:00 – 14:00
ZIZ – Art and 
Social Area

Expoziție
12:00 – 14:30
Casa Tranzit

Masterclass
15:00 – 17:00
Casa Tranzit

Spectacol 
de teatru
17:00 – 18:10
18:30 – 19:40
Casa Tranzit

Workshop
17:00 – 18:30
ZIZ – Art and 
Social Area

Spectacol 
de teatru
19:00 – 21:00
Reactor

Discuție
21:00 – 22:00
Reactor

Expoziție
12:00 – 14:30
Casa Tranzit

Expoziție
12:00 – 22:00
Casa Tranzit

Plimbare audio
14:00 – 18:00
Locul de pornire: 
ZIZ – Art and 
Social Area

Workshop
17:00 – 19:00
Anna’s Studio
(Strada Câmpina, 
nr. 62, etaj 2)

Discuție
17:00 – 18:30
Casa Tranzit

Proiecție de film
19:00
Casa Tranzit

După proiecție
Casa Tranzit

Expoziție
12:00 – 22.00
Casa Tranzit

Moment 
performativ pe 
străzile Clujului
12:00 – 14:00

Masă
14:00 – 16:00
Reactor

Activități 
la Pata-Rât
17:00 – 22:00
Pata-Rât

Plimbare audio
10:00 – 14:00
Locul de pornire: 
ZIZ – Art and 
Social Area

Workshop
12:00 – 14:00
Anna’s Studio
(Strada Câmpina, 
nr. 62, etaj 2)

Expoziție
12:00 – 22:00
Casa Tranzit

Adunarea 
Transnațională a 
Cetățenilor
15:00 – 19:00
Casa Tranzit

Feminist Movie 
Night
20:00 – 23:00
Cinema Arta

Informal 
get-together
20:00

Program
11 — 15 Octombrie 2023Festival de artă, 

politică și cultură

Holding Spaces

Miercuri 11 Joi 12

Vineri 13

 Duminică 15

Sâmbătă 14

PATA
Povești și auto-reprezentări ale 
locuitorilor din Pata-Rât
Marion Colard

SELECȚIE DIN ARHIVA CASEI 
TRANZIT. Instalație, 2012
Csilla Könczei – Szilárd Miklós

ÎN ROLUL PRINCIPAL: ILONKA NÉNI, 
Ileana Lăcătuș (1932 – 2022)
Commemorative exhibition

DO YOU SEE WHAT I SEE?

Locații
Casa Tranzit 
Strada George Barițiu, nr. 16

Ziz – Art And Social Area
Strada Paris, nr. 5-7

Reactor 
Strada Petőfi Sándor, nr. 4

Cinema Arta
Strada Universității, nr. 3

Studioul Lui Anna
Strada Câmpina, nr. 62, etaj 2

Deschiderea festivalului
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https://transeuropafestival.eu/ro/calatorie-in-timp-in-ritm-de-mers-plimbare-audio/
https://transeuropafestival.eu/ro/calatorie-in-timp-in-ritm-de-mers-plimbare-audio/
https://transeuropafestival.eu/ro/workshop-shout-it-out-tell-your-struggle/
https://transeuropafestival.eu/ro/workshop-shout-it-out-tell-your-struggle/
https://transeuropafestival.eu/ro/spatii-industriale-dezvoltare-imobiliara-si-dreptul-la-locuire/
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https://transeuropafestival.eu/ro/artist-parcurs-ideal-eveniment-de-lansare-instalatie-video-si-platforma-online/
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https://transeuropafestival.eu/ro/dezbatere-si-concert-al-muzicienilor-din-comunitate/
https://transeuropafestival.eu/ro/dezbatere-si-concert-al-muzicienilor-din-comunitate/
https://transeuropafestival.eu/ro/calatorie-in-timp-in-ritm-de-mers-plimbare-audio/
https://transeuropafestival.eu/ro/calatorie-in-timp-in-ritm-de-mers-plimbare-audio/
https://transeuropafestival.eu/ro/workshop-shout-it-out-tell-your-struggle/
https://transeuropafestival.eu/ro/workshop-shout-it-out-tell-your-struggle/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-pata-povesti-si-auto-reprezentari-ale-locuitorilor-din-pata-rat/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-pata-povesti-si-auto-reprezentari-ale-locuitorilor-din-pata-rat/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-pata-povesti-si-auto-reprezentari-ale-locuitorilor-din-pata-rat/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-selectie-din-arhiva-casei-tranzit-instalatie-2012/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-selectie-din-arhiva-casei-tranzit-instalatie-2012/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-in-rolul-principal-ilonka-neni-ileana-lacatus-1932-2022/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-in-rolul-principal-ilonka-neni-ileana-lacatus-1932-2022/
https://transeuropafestival.eu/holding-spaces-assembly/
https://transeuropafestival.eu/ro/expozitie-pata-povesti-si-auto-reprezentari-ale-locuitorilor-din-pata-rat/
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Mulțumiri speciale pentru 
tuturor autorilor și colaboratorilor care 
au contribuit la această publicație. 
Și pentru toți activiștii care luptă în 
întreaga lume. 

Curatoriat și produs de 
European Alternatives

Echipa European Alternatives 
Jana Ahlers, Réka Biró, Georg Blokus, 
Camilo Alvarez Garrido, Laetitia 
Caumes, Billie Dibb, Viktoria Kostova, 
Gabrielle Jourde, Maria-Rosaria 
Maruca, Ophélie Masson, Marta Cillero 
Manzano, Niccolò Milanese, Gabriela 
Ortiz Soto, Martin Pairet, Ségolène 
Pruvot, Csenge Schneider-Lőnhárt, 
Gabriela Siegel, Seema Syeda și 
Myriam Zekagh. 

Traducere și redactare   
Seema Syeda, Marta Cillero, Réka 
Biró, Monica Marcu

Editare 
Seema Syeda 

Direcția artistică și graphic design  
Luca Pantorno - studiolucapan

Co-finanțat de Uniunea Europeană 
Această publicaţie reflectă strict 
opiniile autorilor. Comisia nu poate fi 
considerată responsabilă pentru nicio 
modalitate de folosire a informaţiilor 
conținute.

Tipărit la Palermo, 2023Această revistă este disponibilă în 
format digital la www.euroalter.com

Ne puteți contacta pe
info@euroalter.com

Join European Alternatives pe 
euroalter.com/join

Ne puteți susține pe 
euroalter.com/donate

Sau cu un like pe
Facebook.com/EuroAlter
Ne puteți urmări pe
Twitter.com/EuroAlter
Sau pe 
Instagram.com/Euroalter

***
Imaginează. Solicită. Adoptă.

Georg Blokus este directorul departamentului European Alternatives din Berlin, care 
administrează în principal Școala de organizare transnațională – o școală 
de bază pentru activiști politici, organizații ale societății civile, organizatori 
sindicali, artiști politici, comunități de migranți și mișcări sociale care caută 
abilități și instrumente pentru a construi următoarea generație de mișcări și 
organizații.

Marion Colard este o artistă vizuală autodidactă, care lucrează de opt ani cu co-
munitățile de romi.

Luke Cooper este cercetător universitar asociat în domeniul relațiilor internaționale 
la LSE și director al programului PeaceRep pentru Ucraina. Este autorul 
cărții Authoritarian Contagion (Bristol University Press) și co-fondator al or-
ganizației Another Europe Is Possible.

Adrian Dohotaru este un cercetător activist și regizor din Cluj-Napoca, fondatorul 
SOS și fost membru al Parlamentului României.

Salut! Numele meu este Dumitru Denis. După cum pot să vă spun, sunt unul dintre 
voluntarii mai în vârstă ai Asociației “Zimbrul Carpatin”. În trecut, am avut 
ocazia să particip la diverse activități pentru a sprijini mediul înconjurător, 
inclusiv plantarea de copaci. Mă lupt pentru un viitor mai bun pentru planeta 
noastră, motiv pentru care avem nevoie de ajutorul fiecăruia pentru a fi mai 
conștienți de impactul schimbărilor climatice și pentru a deveni agenți ai 
schimbării.

DREPT - Dreptate în Îngrijire și Asistență Personală este un grup autoor-
ganizat de îngrijitori și îngrijitoare la domiciliu din Austria, înființat ca orga-
nizație non-profit în 2020. Principalele lor servicii includ educația cu privire 
la drepturile și activitățile din branșă, dar și consiliere individuală, sprijin și 
intervenție în situații de criză, precum și lobby politic. 

Tian Glasgow este regizor de teatru și artist, se ocupă de implicarea comunității. 
De asemenea, lucrează la organizația caritabilă pentru justiție socială Arts 
Emergency.

Anda Iorga lucrează ca expertă în politici publice în timpul zilei și servește mișcarea 
socialistă a muncii, după cum poate.

Ophélie Masson este coordonator de programe la European Alternatives, unde co-
ordonează programele care au ca scop dezvoltarea și implementarea unor 
instrumente durabile de democrație participativă, cum ar fi adunările cetă-
țenilor și ICE-urile. De asemenea, coordonează coaliția Citizens Take Over 
Europe.

Silviu Medeșan este arhitect, cercetător și activist urban stabilit în Cluj, lucrând ca 
lector în arhitectură în Oradea. Este interesat de rolul designului și al desig-
nerilor în participarea civică și în tranzițiile spre sustenabilitate. Împreună 
cu Lala au editat cARTier. ”Peripheral interventions” și el au publicat ”Form 
follows situation”, bazat pe teza lui de doctorat. În prezent predă la Universi-
tatea din Oradea și lucrează ca arhitect la propriul cabinet. Are de gând să 
se mute într-un sat între Cluj și Oradea unde a cumpărat o casă împreună cu 
niște prieteni să lucreze împreună la reabilitarea acesteia. 

Lala Panait este antropolog și activistă urbană născută la Cluj, în prezent stabilită 
în Brașov. Este membră a asociației Colectiv A. Deține un doctorat în antro-
pologie despre intervențiile culturale în spațiul public. În ultimii ani a lucrat 
ca facilitator comunitar și evaluator de proiecte, ajutând tinerii cu inițiative 
comunitare să prospere într-un context economic dificil. 

Genny Petrotta este un artist italian care trăiește și muncește în Palermo. Practica 
ei artistică, ghidată de poezie și montaje video, urmărește sublimarea unei 
game largi de interese și influențe, de la antropologice și filozofice până la 
istorice. 
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https://www.instagram.com/studiolucapan/?hl=it
http://www.euroalter.com
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http://euroalter.com/donate
https://www.facebook.com/euroalter/
http://Twitter.com/EuroAlter
http://Instagram.com/Euroalter
https://www.arts-emergency.org/
https://www.arts-emergency.org/
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Vă salutăm în acest număr special al Festivalului 
Transeuropa al revistei European Alternatives Journal. 
Transeuropa este un festival artistic, cultural și politic 
transnațional organizat de European Alternatives 
începând din 2007. În ultimele zece ani, a atras mii de 
spectatori și participanți activi prin intermediul unei 
structuri de evenimente descentralizate desfășurate în 
mai multe zeci de orașe europene și a unui moment de 
mare vizibilitate într-un singur oraș. 

Noua ediție al festivalului Transeuropa are loc 
la Cluj și prezintă un program bogat de evenimente 
pregătit în colaborare cu partenerii locali din oraș. 
Programul constă în spectacole, expoziții, adunări 
deschise, proiecții, dezbateri, workshop-uri și evenimente 
comunitare. Tema ediției din acest an a Festivalului 
Transeuropa este „Holding Spaces”.

În această ediție specială de festival a revistei 
EA, punem în prim-plan colaborările din partea 
academicienilor, activiștilor, artiștilor, practicanților și 
a multor altora cu privire la modurile diferite și variate 
în care putem păstra spațiul. Majoritatea colaborărilor 
aparțin persoanelor active în Cluj, care leagă eforturile 
de transformare în spațiul fizic, cultural, intelectual și 
politic. Alte colaborări provin din străinătate, conectând 
tentativele de menținere a spațiului în mod transversal pe 
toate continentele, de la scară locală la scară planetară. 
Mulți dintre colaboratori sunt implicați într-un fel sau altul 
în Festivalul Transeuropa, iar revista este o continuare a 
ideilor și acțiunilor explorate în programul festivalului.

Ségolène Pruvot este director al European Alternatives. Având studii de politologie 
și urbanism în Franța, Marea Britanie și Germania, ea a dezvoltat o experien-
ță vastă în conceperea și implementarea de programe artistice și culturale 
participative transnaționale.

Reactor de creație și experiment este un teatru independent și un colectiv artistic 
din Cluj- Napoca, activ din 2014. Mai multe detalii pe reactor-cluj.com.

Mariia Shynkarenko este cercetător asociat la Institutul pentru Științe Umane și 
lucrează la programul „Ucraina în dialogul european”. Este politolog, specia-
lizată în probleme legate de rezistență, naționalism și identitate. În mod spe-
cific, cercetările sale se concentrează pe identitatea și rezistența tătarilor din 
Crimeea, atât din punct de vedere istoric, cât și contemporan. Este interesa-
tă de instrumentalizarea identităților, de indigeneitate, de puterea poporului 
și de rezistență în contexte de ocupație și regimuri autoritare.

Claire Sivier este cercetător, producător, facilitator și artist și se concentrează 
asupra practicilor decoloniale. Ea este co-director al proiectului tialt // there 
is an alternative.

Seema Syeda este ofițer de comunicare la European Alternatives.

István Szakáts lucrează ca artist, curator, producător cultural în Cluj-Napoca. Este 
susţinător al împuternicirii sociale prin cultură, artă angajată social și cetă-
ţenie activă. În calitate de artist multimedia, István a co-proiectat și realizat 
o serie de lucrări, printre care Samples – performance-uri mixed-reality pe 
tema drepturilor cetăţenilor, reapropierea spaţiului public, incluse în progra-
mele mai multor capitale europene ale culturii precum Istanbul, Pécs, sau 
Mons. A predat diverse discipline la Catedra de Cinematografie, Media și 
Televiziune a Universităţii Babeș-Bolyai din Cluj-Napoca și Universitatea Sa-
pientia din perioada 2005-2015. István este absolvent al Universităţii de Artă 
și Design / Foto (2003) și a Universităţii Babeș–Bolyai / Informatică (1992).

Péter Tasnádi-Sáhy conduce ateliere de teatru-forum pentru refugiații ucraineni 
la Hanul Dévai (Budapesta) și în alte câteva locuri. Are o diplomă de master 
în regie de teatru de la Universitatea de Artă Târgu Mureș și este în prezent 
candidat la DLA la BBU.

Enikő Vincze este profesor de sociologie la Universitatea Babeș-Bolyai și activist 
pentru justiție locativă în cadrul mișcării Căși social ACUM! din Cluj, Româ-
nia. Cercetările și publicațiile sale recente se concentrează pe dezvoltarea 
inegală, inegalitățile locative și rasializarea lor și dezvoltarea imobiliară ca 
proces de acumulare de capital.
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Prin tema „Holding Spaces”, îi întrebăm pe 
participanții festivalului, în primul rând, în ce fel de mediu 
ne dorim să trăim? Atunci când ne gândim la mediul ideal, 
la locul în care vrem să trăim, la modul în care vrem să 
construim lumea din jurul nostru, ne gândim la viitorul 
îndepărtat, la nepoții noștri și la cum va arăta lumea peste 
o sută de ani. Atunci când privim atât de departe, tot ceea 
ce ne imaginăm devine evaziv, totul pare a fi ficțiune, o 
presupunere, o posibilitate. Pentru noi, a lucra cu imaginația 
și fantezia este de mare valoare, pentru că ne inspiră, ne 
motivează și este adesea un remediu pentru realitatea 
dură. Cu toate acestea, considerăm că este important să 
încercăm să reflectăm împreună asupra acestor probleme 
în viitorul apropiat, să ne imaginăm cum ar trebui să fie 
mediul nostru înconjurător peste cinci sau zece ani.

De asemenea, e important să ne gândim la modul 
în care împărțim spațiile între noi și alte specii. Ce spații 
sunt accesibile pentru cine? Ce comunități și grupuri sunt 
excluse în mod constant? Ce putem face pentru a crea 
spații incluzive? Când ne gândim la cine, uităm adesea că 
există ființe vii în afara speciei umane. Unde sunt hotarele 
dintre spațiile folosite de oameni și regnul animal? Cum 
putem „reîmblânzi” spațiile? La urma urmei, este posibil 
ca oamenii să fi ajuns în vârful piramidei prin domesticirea 
mediului lor. Ei au creat spații artificiale pentru propriul 
confort și siguranță. Și tot ceea ce a atins omenirea poartă 
amprenta artificialității.

Putem determina pentru cine sunt disponibile 
anumite spații fizice? Aceste spații sunt cu adevărat 
disponibile? Este vorba doar de o iluzie? Cât de conștienți 
suntem de cine a creat aceste spații și cu ce intenții? În ce 
direcție se schimbă aceste spații, în ce direcție se schimbă 
intențiile? Ale cui nevoi sunt decisive? Atunci când vorbim 
despre un anumit spațiu fizic, trebuie să ținem cont și de 
faptul că există în același timp multe spații care nu mai sunt 
vizibile. De asemenea, toate alternativele posibile la spațiu 

sunt prezente. Putem să înțelegem multidimensionalitatea 
spațiilor? Putem să ne ocupăm de ea în mod conștient? 
Sub tonele de beton se află pământ. Iar firele de iarbă 
străpung acest beton dur și ies dedesubt, la fel ca în 
trecut.

„Holding Spaces” este important nu numai 
în sens fizic, ci și în sens simbolic. Este important să 
reanalizăm valorile care sunt relevante pentru noi și 
care ar trebui să revendice nu numai spațiile fizice, ci și 
spațiile virtuale și meta-spațiile. Trebuie să recuperăm nu 
numai spațiile habitatului nostru, ci și cele ale discursului, 
ale înțelegerii, ale grijii, ale învățării, ale schimbării.

Csenge Schneider-Lőnhárt
Coordonator Local 
al Festivalului Transeuropa

ed
ito

ria
l



Holding Spaces

Holding Spaces

A Reuni, 
A Conecta, 
A Organiza.

14

32

54

24

40

65

Lala Panait și Silviu Medeșan

Niccolo Milanese

The Reactor Collective

Anda Iorga

Dumitru Denis

Péter Tasnádi-Sáhy

Spații industriale, dezvoltare imobiliară 
și drepturi locative 

Adunările Transeuropa: pentru un viitor 
transnațional strălucitor 

Colecția <<PATA>> 

Decolonizarea Crimeei 

Interviu cu un activist 

Holding Space: 
meet the mediators

Şi tu? 

MËMA MË FAL
(Mamma Perdonami)

Enikő Vincze

Ophélie Masson și Georg Blokus

Marion Colard

Luke Cooper și Masha Shynkarenko

Seema Syeda

Artsformation

István Szakáts

Genny Petrotta

18

37

58

28

43

67

48

70

Pionieri în spațiul public 

Cum ar arăta o adunare planetară 
a cetățenilor? 

REACTOR

Cine are grijă de lucrătorii din industria 
transfrontalieră de îngrijire? 

Curățați mediul nostru

Teatrul transformării 

ARTICOL

ARTICOL

ARTICOL

PAGINĂ

PAGINĂ

PAGINĂ

AUTORII

AUTORII

AUTORII

Art
Beyond
Borders

Table of Contents Table of ContentsSections



Holding
    Spaces

12



Pionieri în spațiul public

O poveste românească despre 
munca în comunitate, spații verzi 
și activism de Lala Panait și Silviu 

Medeșan.1

1  O versiune a acestui text a fost publicată în Past, present and futures of Actors of Urban 
Change (2021), https://www.academia.edu/64243858/Pioneers_in_public_space. ”La Terenuri - Spațiu comun în Mănăștur” este o inițiativă 

de intervenție urbană demarată în 2012 în cartierul Mănăștur, Cluj-
Napoca, România. Inițiativa a durat până în 2019 iar consecințele 
și acțiunile de monitorizare continuă și azi. A început ca un proiect 
cultural european cu o durată de 2 ani: ”Landscape Choreography”, 
cu parteneri din Cottbus (DE) și Taranto (IT) și a continuat ca un 
proiect local din fonduri culturale naționale și municipale. Obiectivul 
proiectului a fost de a crește gradul de conștientizare cu privire 
la participarea cetățenilor în procesul de luare a deciziilor, pentru 
a salva un teren liber și pentru a crea un spațiu verde destinat 
întâlnirilor în zonă.    

Pentru a arăta cum această zonă poate deveni un hotspot 
local pentru petrecerea timpului liber, am organizat evenimente 
culturale și comunitare precum festivalul cartierului ”Zilele 
Mănășturului”, ateliere participative pentru studenți (arhitectură, 
sociologie și peisagistică) și locuitori. Am promovat zona ca un 
spațiu democratic verde prin mijloace activiste: petiții, reprezentații, 
proteste. Împreună cu locuitorii, ne-am imaginat diferite scenarii 
despre cum ar trebui să arate proiectul în viitor. Acest demers a fost 
un prim pas în promovarea măsurilor curente și viitoare în domeniul 
comuniunii și comunificării într-un cartier de locuințe colective din 
România, printr-o gamă foarte diversă de activități. 

15 Holding Spaces14

În partea stângă a fotografiei se află noua bază 
sportivă, iar în dreapta, grădinile comunitare 
rămase, vara anului 2022.
Photo: Dan-Cristian Lenghel.

Cornelia, unul din grădinarii inițiali din 
70, care explică modul în care noile 
dezvoltări de la ”La Terenuri” afectează 
grădinile comunitare, 2021
Poză: Radu Gaciu

https://www.academia.edu/64243858/Pioneers_in_public_space
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Un proiect ușuat? Participare înainte 
de vreme

În 2015, am fost selectați pentru a face parte din programul 
Actors of Urban Change cu un proiect de transformare prin 
participare directă a unui cinematograf vechi din zonă într-un 
spațiu destinat nevoilor comunității locale și producției cultu-
rale1. În acest spațiu am vrut să mutăm o parte din activitățile 
în aer liber, într-un spațiu interior pe timpul iernii și să avem 
un an întreg posibilitatea de a ne mobiliza împreună cu comu-
nitatea locală. Cu toate acestea, proiectul a eșuat. În 2015, 
participarea nu era încă un cuvânt la modă pentru factorii de 
decizie locali. Lucrurile s-au schimbat între timp în Cluj, dar 
participările pentru planificările culturale și urbane încă sunt 
folosite în scop ”terapeutic” sau ”informativ” pentru cetățeni, 
decât să  delege cetățenilor controlul asupra procesului de 
construire a orașelor noastre, preluând termenii lui Sherry 
Arnstein din scara participării2

După acest moment, când ne-am dat seama că suntem 
cumva pe cont propriu - că autoritățile municipale nu prea 
(vor) să meargă pe calea ”participării reale” - am făcut tot 
posibilul să lucrăm la responsabilizarea grupurilor locale de 
locatari. După 2-3 ani de muncă în cartier, am creat legături 
cu jurnaliștii locali, ONG-uri și cetățeni foarte activi care au 
vrut o schimbare în cartierul lor. Festivalul anual al cartierului 
a început să fie organizat împreună cu locuitori ai cartierului 
și împreună am reușit să tipărim un ziar local. În cadrul întâl-
nirilor noastre am format un ”grup de inițiativă foarte divers 
de cetățeni îngrijorați” care se întâlneau în baruri și pizzerii 
locale, deoarece autoritățile nu ne-au susținut în a folosi ve-
chiul cinematograf. Poate că greșeala noastră a fost că nu am 
înțeles că mai degrabă trebuie păstrată o relație diplomatică 

1 1  A se vedea un text anterior care detaliază această experiență:  “Cluj- A se vedea un text anterior care detaliază această experiență:  “Cluj-

Napoca, România - Mănăștur Central - Cinema Dacia” din Actors of Urban Change 2015-2017. Napoca, România - Mănăștur Central - Cinema Dacia” din Actors of Urban Change 2015-2017. 

Documentația programului. Link preluat de la : Documentația programului. Link preluat de la : https://www.academia.edu/34004180/Cluj_https://www.academia.edu/34004180/Cluj_

Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_

community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_

processprocess . .

2 2  A se vedea:  A se vedea: https://www.citizenshandbook.org/arnsteinsladder.htmlhttps://www.citizenshandbook.org/arnsteinsladder.html. . 

cu autoritățile în termeni legali, decât un mod activist de inter-
acțiune. Dar noi ne-am urmat planul ce-l aveam pentru cartier 
de a crea spații libere pentru întâlniri și centre comunitare 
reale pentru activitățile noastre și am contestat autoritățile 
atunci când acestea au lucrat împotriva comunității locale.   

 Apogeul colaborării dintre noi (activiștii urbani) și 
comunitatea locală s-a întâmplat în 2018 când am organizat 
împreună un eveniment care s-a desfășurat de-a lungul unui 
pârâu care face legătura între zona ”La Terenuri” și Cine-
matograful Dacia. Artiștii stradali au lucrat mână-n mână cu 
adolescenții locali pentru a produce artă stradală împreună; 
studenții de la arhitectură și cei de la peisagistică au colabo-
rat cu locatarii pentru a face malurile pârâului mai accesibile 
prin proiectarea și construirea unui pod; ONG-urile locale au 
organizat ateliere de reciclare împreună cu locatarii. Aceste 
sinergii au convins municipalitatea să anunțe un proiect  de 
transformare a zonei ”La Terenuri” într-un parc public și să 
construiască o bază sportivă.

 În 2019 ne-am dat seama că acest grup de cetățeni 
era pregătit să își organizeze propriul festival, fără nici o inter-
venție. Deși pierderea controlului și a responsabilității față de 
munca noastră a fost dificilă din punct de vedere emoțional 
pentru noi, inițiatorii, în cele din urmă am participat la cea 
de-a VII-a ediție a ”Zilelor Mănășturului”, organizată în totali-
tate de către locuitori. Sentimentul a fost ciudat, dar aceasta 
a fost cea mai mare realizare pe care, în primii ani, nu ne-am 
imaginat-o niciodată că s-ar putea întâmpla.

 În paralel cu planurile pentru redezvoltarea spațiu-
lui urban de lângă ”La Terenuri” și foarte aproape de spațiul 
nostru verde, un nou proiect imobiliar privat a fost propus 
peste o duzină de grădini comunitare. Aceste grădini au exis-
tat încă din anii 70, când primii locatari s-au mutat în noile 
blocuri de locuințe, și au fost încurajați de autoritățile comu-
niste ”îngrijească și amenajeze” spațiile verzi3 ale cartierului 
lor. Dezvoltarea noului ansamblu de locuințe colective cu 13 
etaje a fost însoțită de demolarea unora dintre grădini (în apri-
lie 2020 - în plin lockdown!). Acesta a fost momentul în care 
am înțeles că autoritățile locale sunt de fapt un produs a unor 
sume de interese care nu sunt întotdeauna egale, și că perso-
najele civice și comunitatea locală sunt cele mai vulnerabile 
și cele mai puțin puternice. Viitorul orașului este în cea mai 
mare parte a timpului ”falsificat” în sălile opace în care cei ce 
iau decizii politice se întâlnesc cu ”investitorii”.

 În 2021, Lala a acceptat provocarea de a lucra în 
cadrul Primăriei Brașov - un oraș transilvan cu o populație 
mai mare de 270.000 locuitori, unde s-a și mutat. În cadrul 
departamentului de Inovare Comunitară a coordonat strategii 
de dezvoltare a unor noi modalități de lucru în oraș și în cadrul 
primăriei: stabilirea unor relații durabile între societatea civilă, 
comunitățile locale, cetățenii activi și municipalitate, dar și în 
interiorul primăriei, între diferite departamente. Un fel de de-
mers de ”cal troian activist” în interiorul unei instituții cu noi 
direcții politice. Aceasta a fost a doua cea mai bună lecție din 
viața ei profesională de până acum, după angajamentul ”La 
Terenuri”. A învățat cum arată sistemul pe dinăuntru și cum 
tot ce a visat ea în ceea ce privește spațiul public, libertatea, 

3 3  A se vedea articolul 5 din Legea nr. 37/1975 privind sistematizarea,  A se vedea articolul 5 din Legea nr. 37/1975 privind sistematizarea, 

proiectarea și realizarea arterelor de circulație în localitățile urbane și rurale.proiectarea și realizarea arterelor de circulație în localitățile urbane și rurale.

implicarea cetățenească este văzută din ”cealaltă parte”. A 
rezistat doar 6 luni într-un mediu de lucru foarte dificil, dar 
s-au simțit ca 6 ani de lupte, contradicții, speranță, strategii, 
tactici, ego, politică și speranță din nou. Nu a fost loc pentru 
idealiști și visători. A realizat că ar ajuta mai mult dacă ar fi 
de partea comunității. Un loc în afara sectorului public, unde 
încă mai poți avea libertate, unde poți acționa împreună cu 
colegii fără rapoarte formale sau ierarhizare. La urma urmei, 
ne-am imaginat și am creat toate practicile activiste, poveștile 
și adevăratele spații de întâlnire prin gândire liberă. 

Concluzii uzuale (de bun simț)

De-a lungul acestei călătorii am realizat că speranțele și vi-
sele noastre pentru orașe nu coincid întotdeauna cu cele ale 
autorităților și, uneori, nici cu cele ale cetățenilor. În tărâmul 
urban vor exista întotdeauna contradicții între politică, strate-
gii, ecologie, interese locale și private. În calitate de pionieri 
urbani, de multe ori ne-am simțit lăsați pe dinafară, chiar dacă 
discutam despre direcții care ulterior au fost publicate în stu-
dii oficiale și proiecte europene. Există o necesitate acută 
de a lucra la comun aceste documente, trebuie să ne găsim 
cu toții vocea în strategiile pe care orașul le propune cetă-
țenilor săi. Dar, din păcate,există o frică reală de participare 
în guvernele neoliberale care conduc orașele din România. 
Agenda noastră de stânga pentru incluziune și deschiderea 
procesului de creare a orașelor nu este foarte populară în 
sectorul public și adesea, este declarativă. 

 Programul Actors of Urban Change ne-a ajutat să 
extindem activismul nostru de bază la o acțiune strategică, 
mai amplă, care să implice specialiști urbani, decidenți poli-
tici și politicieni. Am învățat de asemenea să ne alegem lup-
tele, si uneori, să ne dăm bătuți. În activism există și o parte 
întunecată, despre care se vorbește rar: trebuie să avem grijă 
de noi înșine, suntem ființe umane vulnerabile care intervenim 
fizic în schimbarea lumilor noastre, iar uneori asta poate fi o 
sarcină sisifică. Trebuie să evităm să ajungem la epuizare. 
În același timp , avem nevoie de mai multă introspecție: ”De 
ce fac aceste lucruri? Pentru cine?”, ”Urmez eu dogmele pe 
care le predic sau doar le proiectez asupra altora?”. Trebuie 
să fim un exemplu în timp ce lucrăm în comunitățile de lângă 
noi, trebuie să fim empatici și să învățăm să  vedem din altă 
perspectivă, să fim etici în activismul nostru, să recunoaștem 
meritele și să dăm spațiu, să colaborăm cu colegii noștri, să 
învățăm unii de la alții, să construim mai degrabă decât să 
distrugem, să avem o ocupație în timpul liber, să luăm o pau-
za din când în când! 

Noi ne-am urmat planul ce-l 
aveam pentru cartier de 
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În 2019 ne-am dat seama că 
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Lala Panait este antropolog și activistă  este antropolog și activistă 
urbană născută la Cluj, în prezent urbană născută la Cluj, în prezent 
stabilită în Brașov. Este membră a stabilită în Brașov. Este membră a 
asociației Colectiv A, coordonatoare a asociației Colectiv A, coordonatoare a 
inițiativei prezentate mai sus. Deține inițiativei prezentate mai sus. Deține 
un doctorat în antropologie despre un doctorat în antropologie despre 
intervențiile culturale în spațiul public. intervențiile culturale în spațiul public. 
În ultimii ani a lucrat ca facilitator În ultimii ani a lucrat ca facilitator 
comunitar și evaluator de proiecte, ajutând comunitar și evaluator de proiecte, ajutând 
tinerii cu inițiative comunitare să tinerii cu inițiative comunitare să 
prospere într-un context economic dificil. prospere într-un context economic dificil. 

Silviu Medeșan este arhitect, cercetător și  este arhitect, cercetător și 
activist urban stabilit în Cluj, lucrând activist urban stabilit în Cluj, lucrând 
ca lector în arhitectură în Oradea. ca lector în arhitectură în Oradea. 
Este interesat de rolul designului și al Este interesat de rolul designului și al 
designerilor în participarea civică și în designerilor în participarea civică și în 
tranzițiile spre sustenabilitate. Împreună tranzițiile spre sustenabilitate. Împreună 
cu Lala au editat cARTier. ”Peripheral cu Lala au editat cARTier. ”Peripheral 
interventions” și el au publicat ”Form interventions” și el au publicat ”Form 
follows situation”, bazat pe teza lui de follows situation”, bazat pe teza lui de 
doctorat. În prezent predă la Universitatea doctorat. În prezent predă la Universitatea 
din Oradea și lucrează ca arhitect la din Oradea și lucrează ca arhitect la 
propriul cabinet. Are de gând să se mute propriul cabinet. Are de gând să se mute 
într-un sat între Cluj și Oradea unde a într-un sat între Cluj și Oradea unde a 
cumpărat o casă împreună cu niște prieteni cumpărat o casă împreună cu niște prieteni 
să lucreze împreună la reabilitarea să lucreze împreună la reabilitarea 
acesteia. acesteia. 

Activități în 2018 pe malurile râului 
împreună cu Grupul de Inițiativă Locală
Poză: Sebastian Florian

https://www.academia.edu/34004180/Cluj_Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_process
https://www.academia.edu/34004180/Cluj_Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_process
https://www.academia.edu/34004180/Cluj_Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_process
https://www.academia.edu/34004180/Cluj_Napoca_Romania_M%C4%83n%C4%83%C8%99tur_Central_Cinema_Dacia_Developing_a_concept_for_a_new_community_center_in_a_vacant_cinema_in_a_large_scale_housing_district_using_a_participatory_process
https://www.citizenshandbook.org/arnsteinsladder.html
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Spații industriale, dezvoltare 
imobiliară și drepturi locative 

Enikő Vincze face apel la o revenire 
la locuințe ca bun social.

Locuirea este un fenomen complex produs la intersecția din-
tre politicile sociale și economice, dar atât în mediul academic, cât 
și în cel politic, este conceptualizată și dezbătută ori ca o problemă 
din sfera drepturilor omului sau ca o chestiune economică legată 
de producție/ consum/ investiție. În acest articol, analizez legăturile 
dintre aceste două dimensiuni din perspectivă istorică, discutând 
totodată și relația între producția și distribuția de locuințe cu schim-
barea relațiilor industriale. 

Scriu această analiză în Cluj-Napoca, un oraș care, în ul-
timii șapte ani, a devenit cea mai scumpă localitate din România din 
punctul de vedere al pieței imobiliare. În ultimele trei decenii, schim-
bările economiei politice s-au constituit în întreaga țară pe baza 
«distrugerii creatoare» (Harvey, 1982) a socialismului de stat, inclu-
siv în ceea ce privește regimul economic și cel al locuințelor. Prin ur-
mare, în primele două secțiuni ale articolului, voi aborda locuirea ca 
drept și locuința ca problemă economică în contextul acestei mari 
transformări. Într-o a treia etapă, voi demonstra că transformarea 
fostelor platforme industriale în active și situri pentru noi dezvoltări 
imobiliare a contribuit la formarea unui nou regim de locuire care 
prioritizează interesele acumulării de capital și neglijează dreptul la 
locuință. Cel mai important, în acest articol voi argumenta că, după 
trei decenii de transformări capitaliste în România, când locuințele 
au devenit accesibile predominant prin intermediul pieței, există un 
imperativ politic de a prioritiza locuirea ca o nevoie socială și drept 
al omului și de a subordona preocupările legate de acumularea de 
capital acestei perspective.

Locuirea ca drept socio-economic

În socialismul de stat românesc, locuirea nu a fost recunos-
cută ca un drept constituțional, în timp ce dreptul la propri-
etate personală (printre altele, la locuință) a fost asigurat în 
acest sens. Cu toate acestea, politicile guvernamentale ur-
măreau să ofere o locuință tuturor persoanelor legate de un 
loc de muncă, iar sistemul a elaborat și implementat un regim 
mixt de locuințe în care unitățile rezidențiale aflate în propri-
etatea statului sau a întreprinderilor de stat erau completate 
cu o cantitate mică de locuințe cooperativiste și un procent 
semnificativ de locuințe în proprietate personală. În timpul 
socialismului de stat, proprietatea personală a fost controlată 
de stat pentru a evita transformarea acesteia într-un instru-
ment de creare/creștere a inegalităților (Vincze, 2022).    

După ce legile privind dreptul la cumpărare din anii 
1990 au început să-și facă efectele în paralel cu privatizarea 
întregii economii (vezi Figura 1) și datorită tuturor măsurilor 
guvernamentale care au susținut producția privată de locuin-
țe private, piața imobiliară, privatizarea sistemului bancar și 
apariția fondurilor de investiții, accesul la o locuință adecvată 
a devenit dependent de resursele financiare ale oamenilor. 

Figura 1. Evoluția procentului de locuințe aflate în propri-
etate publică în raport cu fondul total de locuințe din România 
și din mediul urban între 1990 și 2021.

Legea locuinței 114/1996 vorbește despre dreptul de 
acces la o locuință, nu despre dreptul la locuire. În plus, deși 
a descentralizat producția de locuințe, această lege nu a pre-
văzut niciun mijloc prin care autoritățile publice locale ar pu-
tea fi încurajate/motivate/obligate să răspundă nevoilor locale 
de locuințe sociale. Mai mult, chiar și legislația socială româ-
nească care promite să protejeze dreptul la o locuință pentru 
grupurile vulnerabile, copii sau persoane cu dizabilități, nu 
implică mecanisme prin care obligațiile autorităților publice 
ar putea fi transpuse în măsuri concrete în acest domeniu.

Cluj-Napoca este un oraș 
care, în ultimii șapte ani, a 
devenit cea mai scumpă 

localitate din România din 
punctul de vedere al pieței 

imobiliare.
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Locuința ca o chestiune economică 

Obiectivul politic al socialismului de stat – de a oferi tuturor 
o locuință în funcție de locul de muncă a oamenilor, își avea 
rădăcinile în preocupările sale privind asigurarea forței de 
muncă necesare în orașe pentru a îndeplini planurile de in-
dustrializare, ca pilon major al transformărilor socialiste într-o 
țară anterior agricolă și rurală. Copleșit de numărul mare de 
locuințe noi necesare în acest context, statul a produs locu-
ințe sociale închiriate în blocuri de apartamente și a sprijinit 
achiziția privată de locuințe prin intermediul unor împrumuturi 
acordate de Casa de Economii și Consemnațiuni la o dobân-
dă foarte mică. Ca urmare, între 1951-1989, în România au 
fost construite 5.528.465 de locuințe noi. Dintre acestea, așa 
cum arată Figura 2, 2.984.083 (53,98%) au fost realizate din 
bani publici (calcule ale autorului, pe baza datelor publicate 
în Anuarul Statistic al României, 1990). 

Procentul locuințelor construite din bani publici în ra-
port cu numărul total de locuințe nou construite a fost încă 
mai mare și în 1990 (88,07%), când companiile de construcții 
de stat au finalizat blocurile de locuințe pe care au început să 
le facă înainte de 1990 (calcule ale autorului, pe baza date-
lor Institutului Național de Statistică). Tendința nivelului relativ 
ridicat al acestei rate a continuat și în 1991 (76,97%) și 1992 
(49,84%); cu toate acestea, pe parcurs, statul a construit din 
ce în ce mai puține locuințe noi și, atunci când a făcut asta, 
a făcut apel la companiile de construcții private. Procentul 
de locuințe realizate din fonduri de stat a scăzut radical între 
timp, ajungând la 6,01% în 2000 și la 2,28% în 2021. 

Figura 2. Evoluția procentului de locuințe construite din 
fonduri de stat în raport cu numărul total de locuințe finalizate 
în România, 1951-2021.

La începutul anilor 1990, organizațiile internaționale 
care au jucat un rol în transformarea capitalismului la nivel 
global au subliniat faptul că locuințele sunt un element cen-
tral pentru formarea și dezvoltarea economiei de piață (Ban-
ca Mondială, 1993). În ciuda acestui fapt, factorii de decizie 
politică nu au recunoscut în mod explicit faptul că, în acest 
proces, locuințele au devenit un domeniu favorizat pentru in-
vestițiile de capital, iar dezvoltarea imobiliară s-a transformat 
într-un pilon important al regimului de acumulare postfordist 
(Aalbers & Hofman, 2019). Prin urmare, factorii de decizie po-
litică nu recunosc faptul că o astfel de schimbare este res-
ponsabilă pentru retragerea statului din producția de locuințe 

Transformarea spațiilor industriale în 
active și situri pentru noi dezvoltări imobiliare1 

 
Transformarea întreprinderilor industriale de stat în societăți 
comerciale în România la începutul anilor 1990, a deschis 
ușa pentru privatizarea acestora. Ca urmare a transferului 
fabricilor din proprietatea publică în cea privată, terenurile și 
clădirile industriale au devenit active tranzacționabile și/sau 
teritorii fizice pentru dezvoltarea imobiliară ca afacere.        

Pe de o parte, fabricile ca foste bunuri publice, au putut 
fi tranzacționate prin diferite mijloace în timpul privatizării și 
după finalizarea procesului de vânzare-cumpărare. De exem-
plu, statul putea să își vândă acțiunile în aceste companii 
unor firme românești sau străine prin licitații (investițiile străi-
ne directe fiind puternic favorizate într-un context caracterizat 
printr-un deficit de capital) și, în plus, a distribuit o parte din 
acțiuni între angajați (prin metoda MEBO) și cetățenii români 
(prin privatizare în masă). Mai mult, companiile sau persoane-
le fizice puteau cumpăra de pe piață câte cupoane valorice 
doreau și le puteau folosi pentru a achiziționa acțiuni la alte 
companii anunțate pentru privatizare. Cei care deveneau ac-
ționari majoritari la fostele fabrici au decis asupra viitorului 
acestora, de exemplu, asupra lichidării, continuării producției 
sau altor alternative care păreau mai profitabile pentru noii 
proprietari. Acțiunile puteau fi tranzacționate în mod continuu 
pe piață și, la momentul potrivit, de către un anumit propri-
etar, puteau fi folosite ca și capital pentru investiții în (alte) 
proprietăți imobiliare cu randamente promițătoare. 

În timpul acestor procese de investiții și tranzacții, va-
loarea de schimb sau de piață a fostelor active industriale a 
fost decuplată de utilizarea fizică și socială a terenurilor și 
clădirilor. Altfel spus, valoarea imobiliară a platformelor in-
dustriale, care anterior făceau parte din economia producti-
vă, le-a conferit acestora o nouă semnificație prin conectarea 
lor la economia financiară. Acestea puteau fi închiriate pentru 
orice activitate și generau venituri din chirii pentru proprietari, 
în timp ce valoarea lor de piață creștea în timp, astfel încât 
puteau fi vândute la un preț mai mare decât cel la care au 
fost achiziționate inițial. Fostele terenuri industriale au putut 
fi folosite și ca garanție pentru noi împrumuturi de la institu-
țiile financiare bancare și nebancare pentru a fi investite în 
orice. De asemenea, datoriile unei foste companii industriale 
au putut fi convertite în active și vândute ca atare, astfel încât 
creditorii au putut deveni acționari ai companiei îndatorate. 

Pe de altă parte, fostele platforme industriale privatizate 
și lichidate au devenit teritorii fizice/ situri pentru noi dezvol-
tări imobiliare. Fostele clădiri industriale puteau fi demolate 
pentru a face loc unor construcții noi, cu o valoare imobili-
ară ridicată rezultată și din valoarea de schimb a terenului. 
Datorită schimbărilor reglementărilor urbane într-un context 
post-industrial, oportunitățile de-a schimba funcția clădirilor 
și terenurilor au devenit un potențial de la sine înțeles pentru 
a obține profit de pe urma fostelor platforme industriale. Oda-

1 1  Am documentat diferite aspecte ale acestui proces în cadrul proiectului de  Am documentat diferite aspecte ale acestui proces în cadrul proiectului de 

cercetare "Formarea de clase sociale și re-urbanizare prin dezvoltare imobiliară într-o cercetare "Formarea de clase sociale și re-urbanizare prin dezvoltare imobiliară într-o 

periferie estică a capitalismului global" (REDURB), finanțat în perioada 2021-2023 prin periferie estică a capitalismului global" (REDURB), finanțat în perioada 2021-2023 prin 

proiectele de cercetare exploratorie ale UEFISCDI, cod PN-III-P4-ID-PCE-2020-1730. proiectele de cercetare exploratorie ale UEFISCDI, cod PN-III-P4-ID-PCE-2020-1730. Mai Mai 

multe detalii se pot citi aici, https://redurb.ro/, și în volumul în curs de apariție multe detalii se pot citi aici, https://redurb.ro/, și în volumul în curs de apariție 

"Uneven Real Estate Development in Romania at the Intersection of Deindustrialization and "Uneven Real Estate Development in Romania at the Intersection of Deindustrialization and 

Financialization", editat de Enikő Vincze, Ioana Florea și Manuel B. Aalbers.Financialization", editat de Enikő Vincze, Ioana Florea și Manuel B. Aalbers.

Transformarea fostelor 
platforme industriale în 

active și locuri de dezvoltare 
imobiliară ca afacere 
a ilustrat procesul mai 

amplu de financializare a 
economiei și a locuirii.

tă folosite ca locații pentru noi dezvoltări imobiliare în vede-
rea vânzării sau închirierii apartamentelor, spațiilor comercia-
le sau spațiilor de birouri, acestea au creat noi surse de profit 
suplimentar. Valoarea de piață a noilor investiții depindea, de 
asemenea, de ceea ce se întâmpla în vecinătatea geogra-
fică a fostelor platforme industriale sau în oraș în general, 
adică de alte investiții realizate de alți actori privați sau de 
programele de regenerare urbană ale administrațiilor publice 
locale. În plus, întrucât noile dezvoltări imobiliare puteau fi 
vândute prin intermediul ipotecilor bancare, fostele platfor-
me industriale au generat profit și pentru instituțiile de credit 
bancare și nebancare și pentru oricine avea bani pentru a 
investi în imobiliare (investitori instituționali de diferite tipuri 
sau persoane fizice) sau pentru a deveni acționar în societăți 
imobiliare cotate la bursă.

Concluzie: revendicarea privind 
prioritizarea locuirii ca o nevoie și un drept 

social  

Așa cum am demonstrat în acest articol, în prezent, în 
România, «dreptul la locuință» este dependent de condiția 
economică a oamenilor, iar statul (sau angajatorii) nu își 
asumă în fapt responsabilitatea de a prod  uce și distribui 
locuințe sociale în rândul celor care nu au mijloacele finan-
ciare pentru a-și asigura o locuință adecvată de pe piață. 
Prin urmare, locuința nu este un drept, iar dobândirea unei 
locuințe înseamnă un act de meritocrație. Între timp, oamenii 
au devenit utili sau inutili din punctul de vedere al capitalului 
imobiliar, în funcție de capacitatea lor de a achiziționa o lo-
cuință de pe piață.       

Repetând mantra conform căreia statul nu dispune de 
mijloace financiare pentru producția de locuințe, guvernanții 
și diverșii experți de la diferite nivele asociază în mod natural 
locuințele ca o chestiune economică cu utilizarea locuințelor 
ca sursă de profit. Atunci când argumentează de ce locuința 
nu poate fi un drept pozitiv asigurat de stat cetățenilor săi, ei 
nu admit că politicile economice în materie de locuințe re-
zultă din deciziile politice privind prioritățile de distribuire a 
bugetului public. Sub acoperirea unei recunoașteri corecte 
a faptului că producția de locuințe sociale publice necesită 
resurse economice, statul decide în mod continuu să își folo-
sească resursele pentru a susține investițiile de capital și lo-
gica profitului și în domeniul locuirii, și să se deposedeze de 
instrumentele asigurării dreptului la locuință adecvată pentru 
toți prin investiții și companii publice.

Nu în ultimul rând, transformarea fostelor platforme 
industriale în active și spații pentru  dezvoltarea imobiliară 
ca afacere ilustrează procesul mai amplu de financializare 
a economiei și sectorului locativ. La rândul său, financializa-
rea a făcut ca dreptul la locuire să pară complet  depășit de 
realități, și mai mult, condiționat de capacitatea fiecărui om 
de a-și folosi dreptul de acces la locuință (pe care legislația 
românească îl recunoaște) în funcție de resursele sale finan-
ciare. În acest context, discursurile și practicile dominante 

Prioritizarea locuirii ca 
nevoie socială și drept al 
omului, și a subordonării 
preocupărilor legate de 
acumularea de capital 

acestei perspective este un 
imperativ politic al zilelor 

noastre.

sociale publice și negarea locuirii ca drept și nevoie socială, 
chiar dacă, între timp, ei pun în aplicare în mod continuu mă-
suri pentru a asigura (re)producția regimului locativ neolibe-
ralizat.            
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O serie de imagini care reflectă transformările Pieței Aba-
tor din Cluj-Napoca, legate de dezvoltarea economică a 
orașului sub diferite regimuri. 

1. Clădirea Abatorului pe o carte poștală de la începutul 
secolului al XX-lea. 

3.  Piața Abator, după demolarea Abatorului la începutul 
anilor 1990, cu noua clădire Opel Ecomax în stânga. Ulteri-
or, terenul a fost tranzacționat de mai multe ori, primul său 
proprietar fiind omul de afaceri local Árpád Pászkány, care 
a primit autorizație în 2006 pentru proiectul său de afaceri, 
retail și rezidențial Riverfront (proiect nerealizat). 

Credits

1. Arhiva Cărților poștale transilvănene din trecut, Erdélyi képeslapok a múltból, 

https://kepeslapok.wordpress.com/2011/10/22/kolozsvar/

2. Piața Abator în timpul socialismului de stat: blocul turn (primul de acest fel din oraș, 
realizat în 1962), blocurile cu patru etaje și Abatorul (punct galben)

http://wikimapia.org/29210696/ro/Fostul-Abator#/photo/4703659

3. Google maps.

4. Fotografie realizată de autor pe 21 august 2023.

2. Piața Abator în timpul socialismului de stat: blocul 
turn (primul de acest fel din oraș, realizat în 1962), blocurile 
cu patru etaje și Abatorul (punct galben). 

4. Noile dezvoltări imobiliare pe locul fostului Abator: 
Maurer Panoramic, clădire de 23 de etaje (în stânga: începu-
tă în 2018, investitor Maurer Imobiliare); Ansamblul Oxygen 
(în dreapta: Oxygen Mall și trei clădiri rezidențiale de 16 etaje, 
investitor Mercurial SRL, firma unui om de afaceri local, cu 
autorizație din 2016). 

care naturalizează ideea că producția de locuințe trebuie să 
se facă (doar) prin intermediul dezvoltării imobiliare, nu numai 
că sunt în detrimentul drepturilor locative, dar delegitimează 
și revendicările politice centrate pe aceste drepturi. 

În lumina analizei de mai sus, principala mea concluzie 
este că, pentru a asigura dreptul la locuire, politica de stat nu 
ar trebui să neglijeze fundamentele financiare ale furnizării 
de locuințe, dar trebuie să înceteze să le mai confunde pe 
cele din urmă cu transformarea sectorului locativ într-o loca-
ție a obținerii profitului și acumulării de capital. Prin urmare, o 
nouă politică a locuirii ar trebui să pună în centrul său un nou 
sistem financiar care să acorde prioritate îndeplinirii nevoilor 
și drepturilor sociale în materie de locuire.

http://wikimapia.org/29210696/ro/Fostul-Abator#/photo/4703659
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Disparitățile economice dintre statele centrale și cele de la 
periferia Uniunii Europene au fost subiectul multor discuții 
de-a lungul anilor, după cum o demonstrează eforturile conti-
nue de a reduce decalajele prin distribuirea fondurilor struc-
turale și de investiții, cu procente mai mari de fonduri desti-
nate periferiei. Ideea din spatele acestor plăți de transfer este 
de a se asigura că privilegiile celor avuți (țările centrale) vor 
fi în cele din urmă împărtășite și de cei lipsiți (țările de la pe-
riferie), sub semnul solidarității europene. Cu toate acestea, 
disponibilitatea fondurilor nu garantează că un stat devine 
beneficiar efectiv al acestor fonduri. Regulile și termenele ar-
bitrare stabilite de o birocrație de la Bruxelles, în mare parte 
deconectată, și condițiile stricte de plată a fondurilor practic 
garantează rate scăzute de absorbție în țări precum România 
și Bulgaria, cele mai noi (și cele mai sărace) membre ale UE.

Pentru multe persoane din Europa de Est și de Sud, 
eșecul în eliminarea acestui decalaj, împreună cu scăderea 
standardelor de viață, pierderea puterii de negociere colec-
tivă și stagnarea salariilor în țările lor de origine, au făcut 
ca migrarea spre nucleul central pentru a munci să devină 
rapid singura opțiune pentru un salariu decent care să poată 
susține o familie. Muncitoarele și muncitorii bine pregătiți și 
cu înaltă calificare de la periferie sunt foarte căutați, în spe-
cial în industrii precum agricultura, construcțiile și asistența 
medicală în ceea ce numim în mod obișnuit Europa de Vest.

Acesta este modul în care peste 60.000 de lucrători 
de îngrijire la domiciliu, preponderent din Europa de Est (în 
principal din România și Slovacia), au ajuns să lucreze în do-
meniul îngrijirii persoanelor vârstnice numai în Austria, după 
cum se menționează în raportul Amnesty International din 
2021 intitulat “Vrem doar niște drepturi!”1. Deoarece sunt, în 
cea mai mare parte, lucrători independenți (prin intermediul 
unei licențe comerciale), aceste muncitoare nu beneficiază 
de protecțiile de bază în muncă prevăzute, în general, de un 
Cod al Muncii, ceea ce face ca această industrie să fie una 
dintre cele mai exploatatoare, slab remunerate și, în general, 
periculoase industrii transnaționale din Europa în prezent.

1 1 https://www.amnesty.org/en/wp-content/uploads/2021/07/EUR1343262021ENGLISH.pdfhttps://www.amnesty.org/en/wp-content/uploads/2021/07/EUR1343262021ENGLISH.pdf

În ciuda muncii solicitante 
din punct de vedere 

emoțional și fizic, muncitorii 
migranți din domeniul 

îngrijirii la domiciliu sunt 
adesea plătiți sub salariul 

minim, lucrează ore excesiv 
de lungi și sunt victime ale 
discriminării și abuzurilor.

Cine are grijă de lucrătorii din 
industria transfrontalieră

de îngrijire?

Anda Iorga despre esențialitatea 
uitată a muncii lucrătorilor migranți 
din îngrijirea la domiciliu în Europa

Pentru a face față acestor provocări, îngrijitoarele și 
activistele din domeniul îngrijirii la domiciliu au înființat IG24 
- Interessenvertretung der 24h-Betreuer_innen, o asociație 
autoorganizată formată din îngrijitoare și îngrijitori români și 
slovaci care se străduiesc să abordeze cele mai grave abu-
zuri din acest sector, făcând lobby atât la nivel național (aus-
triac, românesc, slovac), cât și la nivel european, și oferind 
consultanță îngrijitoarelor migrante din domeniul îngrijirii la 
domiciliu cu privire la modul în care pot începe să lucreze în 
acest domeniu, la cele mai bune practici pentru a evita abu-
zurile și exploatarea în acest sector și pentru a găsi sprijin în 
diferite situații particulare. IG24 sprijină muncitorii migranți 
din domeniul îngrijirii la domiciliu din Austria prin oferirea de 
consiliere în mai multe limbi și prin solicitarea de drepturi 
și reforme în domeniul muncii la nivel național și european.  
În propriile lor cuvinte, muncitoarele migrante din domeniul 
îngrijirii la domiciliu merită drepturi egale cu cele ale angaja-
ților care sunt protejați de codurile muncii din orice țară eu-
ropeană, dreptul la concediu de odihnă, dreptul la concediu 
medical, dreptul la salarii decente, adaptarea condițiilor lor 
de muncă și dreptul la o pensie decentă.

Munca îngrijitorilor și îngrijitoarelor la domiciliu este 
esențială, atât pentru persoanele pe care le îngrijesc, cât și 
pentru statul austriac. Însă acestea lucrează prea des în con-
diții nesigure, nedrepte și precare. În ciuda muncii solicitante 
din punct de vedere emoțional și fizic, muncitorii migranți din 
domeniul îngrijirii la domiciliu sunt adesea plătiți sub salariul 
minim, lucrează ore excesiv de lungi și sunt victime ale discri-
minării și abuzurilor. 

Deoarece marea majoritate a îngrijitoarelor sunt lucră-
tori independenți în Austria, acestea sunt responsabile pen-
tru a-și găsi singure clienții. Acest lucru face ca ofertele din 
partea agențiilor de plasare a lucrătorilor sezonieri migranți 
să fie greu de rezistat, făcându-i astfel pe îngrijitori și îngriji-
toare să depindă de serviciile de intermediere ale acestora, 
pentru care adesea plătesc comisioane mari. Aceasta este o 
primă poartă spre abuzuri. IG24 a documentat multe cazuri în 
care agențiile au prezentat contractele îngrijitoarelor numai în 
limba germană, împiedicându-le pe cele care nu stăpânesc 

Membrii DREPT la protestul “Aplauzele nu sunt 
suficiente!” din Viena, 3 octombrie 2020.
Credit: IG24/DREPT

https://www.amnesty.org/en/wp-content/uploads/2021/07/EUR1343262021ENGLISH.pdf
https://ig24.at/ro/despre-noi/
https://ig24.at/ro/despre-noi/
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foarte bine limba germană să înțeleagă pe deplin toate cla-
uzele. Mai mult, de multe ori, îngrijitorii și îngrijitoarele sunt 
forțați să semneze aceste contracte mult după ce au plecat 
de acasă, pe drumul spre client, uneori sub amenințarea de a 
fi debarcați la următoarea benzinărie dacă nu o fac.

În afară de problemele care pot apărea în urma accep-
tării unor condiții neînțelese pe deplin, deplasarea la locul de 
muncă în sine constituie adesea un pericol real pentru munci-
toarele din domeniul asistenței medicale. Nu numai că aces-
tea sunt forțate să accepte să plătească pentru transportul 
asigurat de agenția intermediară (sau să plătească costuri 
semnificative pentru a face călătoria pe cont propriu), dar că-
lătoria propriu-zisă s-a dovedit a fi periculoasă și chiar fatală 
pentru o serie de îngrijitori și îngrijitoare de-a lungul anilor. 
Deoarece transportul muncitorilor migranți la și de la locul de 
muncă temporar este subcontractat de către companiile in-
termediare către companii de transport care folosesc aproa-
pe exclusiv microbuze (8+1 locuri), reglementarea tipică pen-
tru transportul comercial (autobuze charter, camioane etc. ) 
nu se aplică, ceea ce înseamnă că microbuzele de 8+1 locuri 
nu trebuie să fie conduse de cel puțin doi șoferi cu carnet 

comercial, nu sunt supuse inspecțiilor tahografului (dispozitiv 
care înregistrează orele de conducere, menit să prevină acci-
dentele mortale prin reducerea oboselii șoferilor) și, adesea, 
nu se eliberează chitanțe, ceea ce face ca această călătorie 
să fie adesea periculoasă pentru muncitorii migranți.

23 august 2022 și 23 martie 2023 sunt doar cele mai 
recente date la care îngrijitoare românce și-au pierdut viața în 
drum spre sau de la pacienții lor din Austria, iar o simplă cău-
tare pe Google după “îngrijitoare la domiciliu + accident Aus-
tria” scoate la iveală mult mai multe victime ale accidemtelor, 
cea mai recentă având loc în urmă cu doar câteva săptămâni, 
pe 20 august. Fiecare astfel de incident trimite o undă de 
șoc în comunitatea îngrijitorilor și îngrijitoarelor migranți și o 
determinare reînnoită de a continua să lupte pentru transport 
sigur, după cum reiese din postările pe rețelele de socializare 
care atrag atenția asupra acestor circumstanțe și cer opțiuni 

de transport sigure - pentru muncitoarele din îngrijire, dar și 
pentru șoferii adesea forțați să lucreze în aceste condiții de 
exploatare.

Odată ajunși în Austria, îngrijitorilor și îngrijitoarelor li 
se prezintă adesea contracte exclusiv în limba germană și li 
se cere să le semneze imediat. Pe lângă faptul că sunt pre-
sate să semneze contractele fără a avea posibilitatea de a le 
revizui și de a negocia clauzele, îngrijitorii și îngrijitoarele acu-
ză, de asemenea, agențiile intermediare că, uneori, prezintă 
în mod eronat detaliile cazului, inclusiv gravitatea stării de 
sănătate a persoanelor îngrijite, condițiile de hrană și de trai 
pentru  îngrijitoare, sarcinile care trebuie îndeplinite, pauzele 
și chiar salariul. În plus, comisioanele percepute de interme-
diari pentru a pune în legătură un îngrijitor sau îngrijitoare 
migrantă cu un pacient/familie care solicită îngrijire (deși per-
cepute ilegal în România, de exemplu) trebuie plătite cu mult 
înainte de sosirea la locul de muncă. Faptul că au parcurs un 
drum lung, că nu sunt protejați de Codul austriac al muncii 
sau de instituțiile reprezentative ale țărilor lor în Austria și 
că, adesea, nu vorbesc fluent limba germană, îi obligă pe 
mulți dintre muncitorii și muncitoarele migranți de îngrijire la 
domiciliu să accepte astfel de condiții de muncă degradante, 
pentru un salariu de aproximativ 60-80 EUR pe zi, pentru ture 
de 24 de ore.

Din cauza statutului lor de lucrători independenți, îngri-
jitorii și îngrijitoarele devin singurii responsabili pentru contri-
buțiile la asigurările de sănătate, la asigurările de muncă și la 
pensiile private, o situație care îi face vulnerabili ca muncitori 
și le diminuează și mai mult veniturile. Pentru a complica și 
mai mult lucrurile, nu lipsesc situațiile în care agențiile in-
termediare se angajează verbal să plătească aceste diver-
se contribuții la asigurările sociale în numele îngrijitoarelor 
și, în realitate, nu fac acest lucru, creând datorii și amenzi 
semnificative pentru care îngrijitoarele devin în cele din urmă 
responsabile. 

Acesta este contextul în care, în 2020, un prim grup 

Anda Iorga lucrează ca expertă în politici  lucrează ca expertă în politici 
publice în timpul zilei și servește publice în timpul zilei și servește 
mișcarea socialistă a muncii, după cum mișcarea socialistă a muncii, după cum 
poate.poate.

DREPT - Dreptate în Îngrijire și Asistență 
Personală este un grup autoorganizat de  este un grup autoorganizat de 
îngrijitori și îngrijitoare la domiciliu îngrijitori și îngrijitoare la domiciliu 
din Austria, înființat ca organizație din Austria, înființat ca organizație 
non-profit în 2020. Principalele lor non-profit în 2020. Principalele lor 
servicii includ educația cu privire la servicii includ educația cu privire la 
drepturile și activitățile din branșă, drepturile și activitățile din branșă, 
dar și consiliere individuală, sprijin și dar și consiliere individuală, sprijin și 
intervenție în situații de criză, precum intervenție în situații de criză, precum 
și lobby politic.  și lobby politic.  

Odată ajunși în Austria, 
îngrijitorilor și îngrijitoarelor 

li se prezintă adesea 
contracte exclusiv în limba 
germană și li se cere să le 

semneze imediat.

Dacă încă mai susținem 
valorile inițiale ale 

Uniunii Europene privind 
demnitatea umană, 

egalitatea și statul de 
drept, este timpul ca UE 

să înlocuiască regimul de 
muncă independentă cu 

contracte de muncă.

UE trebuie să aplice măsuri 
de protecție pentru toți 

muncitorii și muncitoarele 
migranți - indiferent de 
sectorul de activitate, 

statutul de muncă sau țara 
de origine.

de îngrijitori și îngrijitoare la domiciliu și activiști și activiste 
români s-au alăturat pentru prima dată protestului de 8 martie 
de la Viena, cu intenția de a genera sprijin și de a sensibiliza 
opinia publică cu privire la condițiile grele de muncă, abuzu-
rile și nedreptățile din industria de îngrijire la domiciliu din 
Austria, dând naștere la DREPT pentru Îngrijire. În 2022 și-au 
unit forțele cu Iniciativa24, o asociație slovacă a lucrătorilor 
din domeniul îngrijirii, și au creat IG24 - Grupul de interes al 
lucrătorilor din domeniul îngrijirii 24/7 din Austria pentru a 
reprezenta interesele muncitoarelor și muncitorilor migranți 
din domeniul îngrijirii la domiciliu din Austria.

Serviciile oferite de IG24, așa cum sunt detaliate în 
pachetele de informații de pe site-ul lor, includ informații pe 
teme relevante pentru industrie (inclusiv ateliere de lucru, 
traininguri, webinarii etc.), consiliere individuală în limbile 
germană, română și slovacă, mediere în situații de conflict 
și intervenție în situații de criză, sprijin în comunicarea cu 
instituțiile austriece, partenerii contractuali sau cu persoana 
îngrijită, organizarea de întâlniri în comunitățile locale pentru 
consolidarea rețelelor de lucrători din domeniul îngrijirii, re-
lații cu mass-media și lobby politic, precum și participarea la 
evenimente publice/acțiuni directe.

Având în vedere caracterul transnațional al industriei, 
prin scrisori publice (inclusiv postări pe rețelele de socializa-
re), întâlniri la nivel înalt cu membri ai cabinetului și parlamen-
tului din țările lor de origine, din Austria și de la nivelul UE, 
precum și prin proteste, îngrijitorii și îngrijitoarele la domiciliu 
au cerut în mod constant ca Uniunea Europeană să se co-
ordoneze cu statele membre pentru a reglementa industria 
îngrijirii la domiciliu, fără niciun rezultat până în prezent.

îngrijitorii și îngrijitoarele nu sunt singurii lucrători care 
își lasă familiile în urmă și care își petrec mulți dintre anii de 
muncă departe de copiii lor. Muncitoarele și muncitorii sezo-
nieri din agricultură și din industria alimentară și muncitorii 
migranți din construcții împărtășesc multe dintre riscurile, 
condițiile de exploatare și salariile mici la care sunt supuși în-
grijitorii și îngrijitoarele, ceea ce înseamnă că industrii întregi 
de miliarde de euro din centrul Europei funcționează exclusiv 
pe baza muncii prestate de migranții de alături, de la est. 

Dacă încă mai susținem valorile inițiale ale Uniunii Euro-
pene privind demnitatea umană, egalitatea și statul de drept, 
este timpul ca UE să înlocuiască regimul de muncă indepen-
dentă cu contracte de muncă, la nivel de industrie și la nivelul 
UE, pentru a îmbunătăți salariile, a diminua exploatarea lucră-
torilor și a extinde și egaliza protecția socială, cum ar fi pensi-
ile, sănătatea și asigurarea de șomaj în toate statele membre. 
În plus, UE trebuie să reglementeze agențiile intermediare de 
plasare a muncitorilor pentru a defini ceea ce pot face - să 
precizeze ce servicii pot/trebuie să ofere, să limiteze pentru 
ce pot percepe comisioane, să impună ca toate contractele 
să fie bilingve și negociate înainte ca muncitoarea/muncito-
rul să părăsească țara de origine, să definească modul în 
care agențiile pot fi trase la răspundere în contextul mobilității 
transnaționale a forței de muncă și să reglementeze sectorul 
transporturilor pentru a stabili reguli pentru microbuzele cu 
8+1 locuri, astfel încât niciun muncitor sau muncitoare mi-
grantă să nu își mai piardă viața în drum spre locul de muncă 
sau în drum spre casă. În cele din urmă, UE trebuie să aplice 
măsuri de protecție pentru toți muncitorii și muncitoarele mi-

granți - indiferent de sectorul de activitate, statutul de muncă 
sau țara de origine - începând cu implementarea salariului 
minim european și armonizarea sindicalizării și oportunități-
lor de negociere colectivă pe întreaga piață europeană. Pro-
tecția muncii este un drept esențial și, ca atare, trebuie să fie 
asigurată în mod structural, transnațional și consecvent în 
cadrul pieței europene a muncii.



2928 Holding Spaces

Decolonizarea Crimeei

Un podcast cu Luke Cooper și 
Masha Shynkarenko.

Crimea. 
Credit: Dmitry Vetrov

În primul podcast din seria „Ucraina și lumea”, Luke 
Cooper discută cu Masha Shynkarenko, un cercetător în cadrul 
programului „Ucraina în dialogul european” de la Institutul pentru 
Științe Umane din Viena și un expert în colonizarea rusă a Crimeei 
și în mișcarea națională tătară din Crimeea.

Discuția se referă la istoria îndelungată a imperialismului 
rusesc și sovietic în peninsula Crimeea, la viața sub ocupația rusă 
și la nevoia de nuanță și complexitate în discuțiile despre cum ar 
trebui să arate în practică decolonizarea Crimeei.

Seria „Ucraina și lumea” este o inițiativă realizată în 
colaborare cu Foreign Policy in Focus – Institutul pentru Studii 
Politice din Statele Unite și cu partenerul nostru de lungă durată, 
Another Europe Is Possible.

Luke Cooper este cercetător universitar este cercetător universitar 
asociat în domeniul relațiilor asociat în domeniul relațiilor 
internaționale la LSE și director al internaționale la LSE și director al 
programului PeaceRep pentru Ucraina. Este programului PeaceRep pentru Ucraina. Este 
autorul cărții Authoritarian Contagion autorul cărții Authoritarian Contagion 
(Bristol University Press) și co-fondator (Bristol University Press) și co-fondator 
al organizației Another Europe Is Possible.al organizației Another Europe Is Possible.

Mariia Shynkarenko este cercetător asociat  este cercetător asociat 
la Institutul pentru Științe Umane și la Institutul pentru Științe Umane și 
lucrează la programul „Ucraina în dialogul lucrează la programul „Ucraina în dialogul 
european”. Este politolog, specializată european”. Este politolog, specializată 
în probleme legate de rezistență, în probleme legate de rezistență, 
naționalism și identitate. În mod specific, naționalism și identitate. În mod specific, 
cercetările sale se concentrează pe cercetările sale se concentrează pe 
identitatea și rezistența tătarilor din identitatea și rezistența tătarilor din 
Crimeea, atât din punct de vedere istoric, Crimeea, atât din punct de vedere istoric, 
cât și contemporan. Este interesată de cât și contemporan. Este interesată de 
instrumentalizarea identităților, de instrumentalizarea identităților, de 
indigeneitate, de puterea poporului și indigeneitate, de puterea poporului și 
de rezistență în contexte de ocupație și de rezistență în contexte de ocupație și 
regimuri autoritare.regimuri autoritare.

Pentru a asculta, scanați codul QR!
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Politica planetară este cel mai bine înțeleasă ca un 
anumit tip de preocupare politică, care merge împre-
ună cu o conștiință planetară sau o conștiință politică 
planetară. Opinia și observația mea este ca acest tip de 
conștiință politică este în curs semnificativ de creștere, 
pe masură ce preocuparea pentru viitoarea locuibilita-
te a planetei devine centru (sau nod central) organiza-
tor al tuturor preocupărilor politice (sau, ca sa spunem 
altfel, “toate politicile devin politici climatice). Aceste 
preocupări politice adesea, dacă nu tot timpul, 

1. 1. Extind electoratul politicExtind electoratul politic (ex. cine  (ex. cine 
contează?), pentru a include oameni și ființe contează?), pentru a include oameni și ființe 
non-umane care au fost de obicei considerate non-umane care au fost de obicei considerate 

Extind electoratul politic (ex. 
cine contează?), pentru a include 
oameni și ființe non-umane care 

au fost de obicei considerate 
externe comunității politice.

Dacă spun ”adunare planetară a cetățenilor”, ce ima-
gine vă vine în minte? Aceea a oamenilor obișnuiți 
din întreaga lume care stau în Sala Adunării Generale 
a Națiunilor Unite și vorbesc împreună, în locul dele-
gaților care ascultă discursurile unor lideri naționali, 
unul după altul? Sau a unei piețe pline de oameni care 
vorbesc despre planetă și viitorul acesteia? Sau despre 
fiecare piață de pe planetă, toate ocupate având această 
discuție? Sau despre un grup de oameni de pe Pământ 
care se pregătesc să intre în contact cu o altă civilizație 
extraterestră, care se gândesc cum să înceapă conver-
sația? Vreau să sugerez că într-un fel toate aceste ima-
gini sunt bune și ar trebui să inventăm un întreg gen de 
teatru despre astfel de adunări.

externe comunității politice. Aceasta poate să externe comunității politice. Aceasta poate să 
includă oameni care trăiesc în alte locuri, includă oameni care trăiesc în alte locuri, 
oamenii din viitor, alte specii, roboți, obiec-oamenii din viitor, alte specii, roboți, obiec-
te naturale și caracteristici (munți, râuri, te naturale și caracteristici (munți, râuri, 
păduri…) și într-un final, planeta însăși.  Ar păduri…) și într-un final, planeta însăși.  Ar 
putea probabil să includă inclusiv creaturi putea probabil să includă inclusiv creaturi 
momentan necunoscute precum viața extrateres-momentan necunoscute precum viața extrateres-
tră: posibilitatea existenței vieții extrate-tră: posibilitatea existenței vieții extrate-
restre pune pe noi obligația să nu poluăm spa-restre pune pe noi obligația să nu poluăm spa-
țiul, spre exemplu. țiul, spre exemplu. 

2.  2.  Au caracter existențial:Au caracter existențial: adesea gri- adesea gri-
jile planetare au de-a face cu subiecte pre-jile planetare au de-a face cu subiecte pre-
cum riscul extincției, distrugere în masă sau cum riscul extincției, distrugere în masă sau 
degradare, sau schimbări radicale în ceea ce degradare, sau schimbări radicale în ceea ce 
înseamnă a fi uman / ce înseamnă a fi viu. În înseamnă a fi uman / ce înseamnă a fi viu. În 
exemple sunt incluse și  probleme legate de exemple sunt incluse și  probleme legate de 
războiul nuclear, schimbări climatice, editări războiul nuclear, schimbări climatice, editări 
de genom, inteligență artificială.de genom, inteligență artificială.

3. 3. Nu pot să fie abordate adecvat de Nu pot să fie abordate adecvat de 
către nici o instituție sau autoritate poli-către nici o instituție sau autoritate poli-
tică:tică: problemele planetare, parțial din cauza  problemele planetare, parțial din cauza 
primelor două caracteristici, de obicei nu pot primelor două caracteristici, de obicei nu pot 
fi abordate în mod adecvat de nici o instituție fi abordate în mod adecvat de nici o instituție 
politică existentă care acționează singură, politică existentă care acționează singură, 
sau chiar de cele la scară largă precum Națiu-sau chiar de cele la scară largă precum Națiu-
nile Unite întrucât necesită o mișcare multis-nile Unite întrucât necesită o mișcare multis-
calară în guverne și în societate în general, calară în guverne și în societate în general, 
incluzând schimbări culturale semnificative.incluzând schimbări culturale semnificative.

4. 4. Au o preocupare pentru timpul pro-Au o preocupare pentru timpul pro-
fund:fund: adesea, conștiința planetară este con- adesea, conștiința planetară este con-
știentă de istoria profundă a planetei, și știentă de istoria profundă a planetei, și 
anume că alte civilizații și forme de viață anume că alte civilizații și forme de viață 
umană au existat înainte și că planeta însăși umană au existat înainte și că planeta însăși 
are o istorie mult mai veche decât umanitatea, are o istorie mult mai veche decât umanitatea, 
și / sau este preocupat de viitor, inclusiv și / sau este preocupat de viitor, inclusiv 
viitorul îndepărtat care poate va fi complet viitorul îndepărtat care poate va fi complet 
diferit față de prezent. Această conștiință diferit față de prezent. Această conștiință 
vine împreuna cu o conștientizare accentuată vine împreuna cu o conștientizare accentuată 
a impactului uman asupra planete, fie că ideea a impactului uman asupra planete, fie că ideea 
antropocenă urmează sa fie științific conside-antropocenă urmează sa fie științific conside-
rată o epocă distinctă.rată o epocă distinctă.

Astfel înțeleasă, politica planetară nu se referă la o 
scară teritorială anume la care se desfășoară politica. 
Este posibil ca un sat mic să aibă dezbateri despre po-
litica planetară, precum este posibil și pentru un orga-

Cum ar arăta o 
adunare planetară a 
cetățenilor?

Niccole Milanese despre punerea în practică a unei 
politici planetare

nism global precum Adunarea Generală a Națiunilor 
Unite: într-adevăr, poare fi chiar mai probabil într-un 
sat mic decât într-un spațiu extrem de formalizat și 
condus de stat, precum Națiunile Unite. Provocarea 
politicii planetare pentru politica-așa-cum-o-știm noi 
nu este atât de simplă precum creșterea participării în 
termeni teritoriali: cele patru caracteristici ale conști-
inței politice planetare menționate anterior pun în dis-
cuție cine și ce participă în politică; căror instituții li se 
adresează ce tip de politică; care din politicile de aici, 
astăzi poate decide într-o manieră rezonabilă  despre 
altundeva, mâine;  și ambele ridică mizele politicii (sau 
mai bine zis, recunosc adevăratele mize existențiale ale 
politicii) și recunosc implicațiile potențial catastrofale 
atât ale lipsei unei decizii cât și ale deciziei. În general, 
conștiința planetară poate fi înțeleasă ca o recunoaș-
tere a contingenței radicale a vieții umane așa cum o 
știm noi și a viitorului ei, cât și a dezechilibrelor de pu-
tere create istoric care continuă să modeleze contex-
tele în care fiecare dintre noi vorbește. Dintr-un astfel 
de punct de plecare, pretenția de a ”reprezenta” umani-
tatea sau de a vorbi în numele ei ar putea fi luată doar 
ca un exercițiu retoric, nu o asumare reprezentațională 
(ex. un apel la umanitatea fiecărui ascultător).

Începând cu această conștiință planetară în minte, 
ce caracteristici ale adunărilor cetățenilor ar fi impor-
tante pentru a aborda preocupările planetare? Cum ar 
suna aceste adunări când fac declarații după dezbateri? 
Sugerez că ar trebui să aibă neapărat un ton diferit față 
de cel al instituțiilor politice de stat pe care le cunoaș-
tem:  democratizarea politicii dincolo de statul-națiune 
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de asemenea, sa adopte diferite temporalități și cadre 
de referință, de la explorarea alternativelor care au fost 
implicite, dar nerealizate în istorie, la luarea în conside-
rare a problemelor actuale și la explorarea unor viitoare 
alternative.

Performative și preventive
Adunările cu o conștiință planetară vor fi conștienți 

de faptul că sunt întotdeauna performative în mai mul-
te sensuri: a) că, atunci când se adună și dezbat, cineva 
va interpreta un rol; b) că există întotdeauna un alt sce-
nariu, un alt set de personaje, chiar o altă scenă posibilă 
în mod imanent pentru orice adunare și, prin urmare, 
fiecare dezbatere este unică și contingentă; c) că o adu-
nare planetară bună va încerca să dea glas, să includă 
ființe care momentan nu sunt prezente, nu pot vorbi 
sau au fost reduse la tăcere, iar acest lucru va necesita 
adesea un spectacol imaginativ sau teatral. Principiul 
precauției la nivel planetar este strâns legat de acest set 
de considerații metodologice: adunările vor fi conști-
ente de propriile limite (de cunoaștere, de context, de 
incluziune) și, prin urmare, vor face recomandări ba-
zate pe principiul de a nu depăși aceste limite, sau pe o 
evaluare calculată a riscului de a face acest lucru.

Un avantaj considerabil a acestei abordări a dezvol-
tării unui sistem planetar de adunări de cetățeni este, 
după părerea mea, faptul că avem deja o mare parte din 
ele în vigoare. Adunările cetățenilor, sub o formă sau 
alta, s-au dezvoltat semnificativ în ultimii ani în în-
treaga lume: în țările occidentale, ca procese inițiate de 
guverne pentru a aborda probleme pe care politicienii 
nu știu cum să le rezolve sau ca încercări de a restabi-
li încrederea în politică, dar și ca formate utilizate în 
mod autonom de grupuri de protest și de alte persoane. 
În America Latină și în Africa, adunările și grupurile 
de cetățeni au fost folosite pentru a-i include pe unii 
dintre cei mai săraci și mai excluși din dezbaterile pri-
vind viitorul orașelor și constituțiile țărilor. Chiar și în 

înseamnă și a face demotic limbajul politic, chiar dacă 
o politică planetară  poate folosi un limbaj ciudat de-
oarece încearcă să redea vocile entităților care nu au 
grai, să dea o voce discursurilor care au fost reduse la 
tăcere, sau să traducă voci ale entităților a căror limbaj 
nu-l înțelegem. 

Iată câteva caracteristici ale unor astfel de adunări 
planetare care cred că ar putea să vorbească cu o altă 
voce a puterii, o putere înțeleasă ca acționând la uni-
son, împuternicind și emancipând, nu dominând sau 
acționând în forță. 

Înrădăcinate, translocale, contingente 
În primul rând, o astfel de abordare în mod sigur ar 

trebui să pornească local, adunări înradăcinate să țeasă 
împreună o adunare de adunări care este capabilă să 
acționeze ca spațiu de tranziție între realitățile, con-
textele și conceptele locale. Eliminând încercarea de a 
fi un ”reprezentant” al unui întreg, fiecare adunare ar 
trebui să integreze alteritatea, recunoscând în același 
timp pretenția sa neapărat parțială de a vorbi în numele 
tuturor și al tuturor lucrurilor. Există mai multe mo-
dalități prin care această alteritate poate fi introdusă 
într-o adunare, unele dintre ele fiind simple și putând 
fi foarte rentabile: prin includerea unor unor persoane 
care pot locui la nivel local, care au venit de departe și 
care de obicei sunt excluse; prin implicarea diferitelor 
naționalități și limbi; sau prin adoptarea unor metodo-
logii imaginative care încurajează participanții să dea 

glas entităților non-umane, să țină cont de generațiile 
viitoare sau de persoane din alte contexte. O caracte-
ristică a integrării acestor adunări ar fi o reflecție asupra 
istoriilor care au creat astfel de contexte dezechilibrate 
sau nedrepte. De fiecare dată, condiția ar fi ca limitarea 
fiecărui meeting al adunării, în fiecare situație, să fie 
subliniată în mod critic și integrată în reflecție. 

Încorporate, publice, mediatice
În al doilea rând, o asemenea multiplicitate de adu-

nări ar fi în mare parte încorporate, care s-ar desfășu-
ra în locuri publice, spre deosebire de adunările cetă-
țenești inițiate de guvern, care  se desfășoară adesea 
în spații închise și controlate. Încorporarea este atât o 
relație a fiecăruia dintre noi cu Pământul, cât și în ca-
drul unei adunări, prezența altor corpuri amintește de 
relația complexă dintre identitate și alteritate, într-un 
mod care este diferit față de discursurile neînsuflețite. 
Nu există nimic în mod inerent lipsit de corp în ceea ce 
privește tehnologia ca atare - depinde de modul în care 
este folosită, iar adunările mediate tehnologic trebuie 
să folosească activ tehnologia pentru a spori conști-
entizarea corpurilor și alterității lor, nu pentru a face 
abstracție de aceasta. (Folosirea simultană a traduceri-
lor prin intermediul căștilor și a cabinelor de traduce-
re, precum cele folosite de NU, Parlamentul European 
etc., este de asemenea deschisă criticii pentru că duce 
la abstractizarea corpurilor, la a asculta o voce fără corp 
- chiar și verbalizarea este condiționată de existența 
unui corp).

După cum ne-a reamintit Judith Butler, există un 
motiv pentru care dreptul la întrunire și dreptul la li-
bertatea de exprimare sunt diferite: întrunirea într-un 
spațiu public transmite ceva politic dar non-verbal în-
tr-un mod diferit față de discursul public. Întruparea 
într-un spațiu public este discutabil o condiție preala-
bilă pentru sensibilizarea și acoperirea mediatică, lucru 
care lipsește cu desăvârșire atât de la Adunarea Globală 
cât și de la Panourile cetățenilor din cadrul Conferinței 
privind viitorul Europei, în special dacă acestea sunt 
comparate cu adunările mai spontane care au loc în 
spațiul public în timpul momentelor de protest, cum 
ar fi cele din timpul mișcării Occupy, mișcarea Indig-
nados sau Nuit Debout, ca să nu mai vorbim de Piața 
Tahrir sau Parcul Gezi. Până în prezent, streaming-ul 
pe platformele virtuale precum Facebook sau Youtube 

De fiecare dată, condiția ar fi 
ca limitarea fiecărui meeting 
al adunării, în fiecare situație, 
să fie subliniată în mod critic și 

integrată în reflecție. Dezvoltarea unui sistem planetar 
de adunări ar fi înțeleasă ca 
un efort colectiv permanent, 
dinamic, viu și trans-scalar

pare a fi mult mai eficient pentru amplificarea vocilor 
politice individuale decât pentru transmiterea dezba-
terilor colective și a rezultatelor acestora, în timp ce 
platformele online precum Twitter și TikTok pot juca 
un rol de coordonare între acțiunile fizice (întrupate).

Ecosistemice, bazate pe îngrijire și agonistice
În al treilea rând, adunările s-ar înțelege pe ele înse-

le, în mod conștient, într-un set de relații ecosistemice, 
nu doar între ele, ci ca depinzând și relaționând cu o se-
rie întreagă de alte relații, inclusiv relații de îngrijire (în 
familii, de exemplu, sau persoanele care se asigură că 
sala în care se întâlnesc este bine îngrijită), relațiile cu 
climatul, cu alte specii, cu instituțiile statului (servicii-
le de sănătate, de exemplu, operatorii de transport care 
permit ajungerea la adunare etc.), cu alte părți ale so-
cietății civile. Aceste relații nu trebuie să fie întotdeau-
na armonioase sau consensuale - ca și în cazul ecosis-
temelor și, în special, în regiunile de frontieră dintre 
ecosisteme (ecoton), ele vor fi adesea agonistice sau 
tensionate,iar aici pot fi cele mai creative. Adunările se 
pot referi unele la altele, se pot referi la alte organisme, 
agenții sau organizații în cadrul dezbaterilor, dezvol-
tându-și astfel propriul corpus planetar de deliberări.  

Permanente, dinamice și trans-scalare 
În al patrulea rând, dezvoltarea unui sistem plane-

tar de adunări ar fi înțeleasă ca un efort colectiv perma-
nent, dinamic, viu și trans-scalar. Ideea de permanență 
a adunărilor cetățenești nu înseamnă că acestea trebu-
ie să se întrunească tot timpul și nici că trebuie să aibă 
mereu aceiași membri - într-adevăr, este preferabil, din 
toate motivele convenționale de evitare a intereselor 
personale, precum și pentru a maximiza numărul de 
persoane care sunt implicate la un moment dat în adu-
nări, ca membrii unei adunări să se schimbe în mod 
regulat. Dar permanența indică mai presus de toate 
ideea că adunările sunt capabile să învețe și să se dez-
volte și, prin urmare, sunt eforturi dinamice. Adunările 
se pot desfășura la diferite scări și în zone geografice 
diferite, în funcție de problema luată în considerare și 
de persoanele care sunt cele mai relevant să fie incluse 
în discuții, în funcție de strategiile de promovare și de 
seturile de instituții politice care sunt cele mai prielni-
ce și relevante pentru a fi influențate. Acestea ar putea, 
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China autoritară, adunările de cetățeni au fost folosite 
pentru bugetarea participativă, pentru examinarea pe-
tițiilor și pentru planificarea urbană.  

Chiar mai important, aproape peste tot în lume 
există seturi mai vechi de practici de adunare și de dez-
batere colectivă sub o formă sau alta. Pare a fi impor-
tant, din punct de vedere planetar, să nu se presupună 
că fiecare adunare trebuie ținută folosind aceleași me-
todologii. În mod esențial, principiul ”selecției aleato-
rii” și al trierii bazate pe eșantionare statistică, așa cum 
tinde să fie practicat în panourile de cetățeni inițiate de 
guvern în Occident, este mai specific din punct de ve-
dere cultural, dar începe de la o recunoaștere ușor uni-
versalizabilă a naturii  limitate a ”suspecților obișnuiți” 
implicați în dezbatere și de la încercarea de a propune 
un proces de selecție neutru, echitabil și legitim pentru 
cei care participă: nu pare să existe nici un motiv pen-
tru care aceste obiective să nu poată fi atinse în moduri 
specifice din punct de vedere cultural - și într-adevăr, 
pentru a obține legitimitatea locală a panoului de cetă-
țeni în sine, ar trebui să fie. O parte a avantajului unui 
ecosistem dinamic al adunării cetățenești ar fi de ase-

Niccolo Milanese este director a European Alternatives, și face  este director a European Alternatives, și face 
parte dintr-o echipă formată din reprezentanți ai societății parte dintr-o echipă formată din reprezentanți ai societății 
civile și ai mediului academic care lucrează la dezvoltarea unor civile și ai mediului academic care lucrează la dezvoltarea unor 
adunări cetățenești transnaționale revoluționare. adunări cetățenești transnaționale revoluționare. 

menea să se dezbată diferențele de percepție ale legiti-
mității. 

Dezvoltat organic din, și în legătură cu, acest țesut 
translocal de adunări, o adunare de adunări planetare 
ar putea încerca să transforme modul în care sunt dis-
cutate deciziile globale, și în cele din urmă infrastruc-
tura guvernării globale așa cum o cunoaștem. Dacă 
ar reuși să-și îndeplinească acest rol, ar comunica o 
formă de putere care, din punct de vedere genealogic, 
este foarte diferită față de forma etatistă centralizată, 
de istoria sa de violență și extracție și de instituțiile 
de relații internaționale care s-au dezvoltat în paralel 
cu această istorie. Astfel, democrația planetară ar pu-
tea arăta și suna foarte diferit de politica națională sau 
globală, așa cum o cunoaștem în prezent, poate mult 
mai asemănătoare cu ceea ce ne imaginăm că ar rezo-
na oamenii în unele dintre imaginile mai fantastice cu 
care am început să ne imaginăm și acea alteritate cu 
siguranță ar fi un semn de succes.
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Adunările Transeuropa acoperă o gamă largă de su-
biecte foarte diferite, de la drepturile lucrătorilor în 
Germania la deciziile privind întreruperea vieții în 
Belgia, dar și libertățile civile în Italia sau drepturile 
UE privind egalitatea de gen în Spania. Forța acestei 
inițiative provine tocmai din diversitatea subiectelor 
pe care le acoperă, dublată de dimensiunea sa trans-
națională și de implicarea comunităților de dincolo de 
granițe. 

Așadar, care este punctul comun între un sindi-
calist Amazon din Bremen, Germania, și o activistă 
feministă pro avort din Barcelona, Spania? Ei bine, pe 
scurt: încrederea în puterea societății civile de a de-
clanșa schimbarea, instituțiile noastre vechi și agita-
te fiind necesare doar pentru a valida noile politici pe 
care aproape că nu au de ales decât să le aprobe, pen-
tru a evita o revoltă globală. Atunci când cetățenii și 

rezidenții Franței ies în stradă pentru a protesta îm-
potriva violenței poliției dând foc la diverse obiecte, ar 
trebui să încercăm să vedem dincolo de fum - pentru 
că adevăratul mesaj este: știm că nu veți acționa, așa 
că noi o vom face. Știm că nu ne veți asculta, așa că 
vom țipa până vă vor curge sânge din urechi. Dar, pro-
cedând astfel, prăpastia dintre reprezentanții slab aleși 
(slab aleși, deoarece tot mai puțini oameni se prezintă 
la urne, prin urmare ne putem întreba cât de reprezen-
tativi sunt) și populația frustrată pe care ar trebui să o 
reprezinte – care în majoritate nu i-a votat – devine din 
ce în ce mai puternică.

Democrația, așa cum există ea, în esența sa, este 
până în prezent cea mai bună formă de regim politic 
pe care o cunoaștem pentru a garanta libertatea indi-
viduală. Poate fi criticată? Bineînțeles că da. Poate fi 
îmbunătățită? Într-o anumită măsură, da, se poate. Și 

Adunările Transeuropa: 
pentru un viitor 
transnațional strălucitor 

Ophélie Masson și Georg Blokus despre transformarea 
Europei prin democrație participativă.
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exact asta facem cu Adunările Transeuropa. Adunare 
după adunare, localitate după localitate, spațiu după 
spațiu implicat, arătăm că aspectul global al luptelor 
de societate necesită în mod obligatoriu o abordare 
transnațională pentru a rezolva principalele provocări 
ale secolului XXI, fie că este vorba de asigurarea justi-
ției sociale globale sau de lupta pentru limitarea efec-
telor schimbărilor climatice.

Adunările Transeuropa continuă să ne inspire, și 
sperăm că și pe voi, ca o formă de democrație deschi-
să și participativă în care oricine are un loc și o voce 
proprie. Mai jos, puteți citi despre un exemplu a unei 
Adunări Transeuropa din trecut și, dacă scanați codul 
QR, puteți urmări un interviu despre cum se poate 
influența politica UE pentru a transforma asistența 
medicală, pentru a vă da o idee despre ce poate face 
democrația inovatoare pentru a crea o societate care să 
le permită cetățenilor săi să acționeze eficient pentru 
un viitor comun mai strălucitor.

Teatru și acțiune civică 
Adunarea transnațională a solidarității muncito-

rilor: Despre sindicalismul ecologic a fost găzduită în 
spațiile Teatrului din Bremen, care încurajează creati-
vitatea. Adunarea a folosit un scenariu futurist pentru 
a permite învățarea experimentală și pentru a sprijini 
participanții să cunoască metodologia la prima mână 
și într-un context orientat spre acțiune.

Această metodologie de întâlnire este adaptată 
din lucrările lui Augusto Boal (teatrul celor oprimați) 
și Paulo Friere, combinată cu metodologii provenite 
din democrația deliberativă, cu scopul de a le permite 
cetățenilor să se gândească la propria responsabilitate 
de a acționa, de a putea ieși din circumstanțele perso-
nale și de a-și asuma un rol diferit în viitor și de a se 
putea proiecta în viitor și de a planifica astăzi ceea ce 
ar dori să pună în aplicare. Această formă de adunare 
este, de asemenea, un experiment de „educație a viito-
rului”, care integrează ideea că imaginația, anticiparea 
și adaptabilitatea sunt competențe civice esențiale.

Scenariul fictiv prezinta lumea din 2023, în care, ca 
urmare a crizei climatice, a avut loc un val de căldură 
provocând un nivel ridicat de tulburări civile. Aduna-
rea a prezentat mai multe răspunsuri sociale la această 
criză, iar participanții au fost apoi invitați să se alăture 
scenariului și să găsească soluții în mod colectiv.

Reuniți în grupuri mici, participanții au deliberat 
asupra răspunsurilor civice pe trei niveluri: (a) cel per-

sonal, (b) cel al muncitorului și (c) cel al comunității. 
Participanților li s-a cerut să întruchipeze și să gân-
dească ca oameni, muncitori și cetățeni – așa cum sunt 
cu toții. European Alternatives a facilitat procesul, iar 
moderatorii au dat formă discuțiilor în grupuri mici, 
care au fost ajutate de documentație textuală și vizu-
ală.

Crizele ecologice și sociale interconectate și tot mai 
profunde modelează viețile oamenilor din întreaga Eu-
ropa în moduri diferite, astfel încât adunarea a stabilit 
un cadru și o metodologie în care oamenii pot fi împu-
terniciți să abordeze aceste circumstanțe și să revendi-

Ophélie Masson este coordonator de programe la European  este coordonator de programe la European 
Alternatives, unde coordonează programele care au ca scop Alternatives, unde coordonează programele care au ca scop 
dezvoltarea și implementarea unor instrumente durabile de dezvoltarea și implementarea unor instrumente durabile de 
democrație participativă, cum ar fi adunările cetățenilor și democrație participativă, cum ar fi adunările cetățenilor și 
ICE-urile. De asemenea, coordonează coaliția Citizens Take Over ICE-urile. De asemenea, coordonează coaliția Citizens Take Over 
Europe.Europe.

Ea se concentrează mai ales pe definirea unor noi narațiuni Ea se concentrează mai ales pe definirea unor noi narațiuni 
comune pentru cetățenii și rezidenții din Europa care doresc să comune pentru cetățenii și rezidenții din Europa care doresc să 
își consolideze participarea politică prin procese inovatoare. își consolideze participarea politică prin procese inovatoare. 
În acest sens, ea este foarte implicată în extinderea În acest sens, ea este foarte implicată în extinderea 
parteneriatelor European Alternatives cu OSC și mișcări care parteneriatelor European Alternatives cu OSC și mișcări care 
se concentrează pe formarea persoanelor-cheie care dezvoltă se concentrează pe formarea persoanelor-cheie care dezvoltă 
și reproduc diverse metodologii experimentale de adunări și reproduc diverse metodologii experimentale de adunări 
cetățenești.cetățenești.

A creat și a condus campanii la nivelul UE, angajându-se cu A creat și a condus campanii la nivelul UE, angajându-se cu 
actori de la organizații de la firul ierbii până la instituții actori de la organizații de la firul ierbii până la instituții 
europene. Ophélie este, de asemenea, activistă LGBTQI și europene. Ophélie este, de asemenea, activistă LGBTQI și 
copreședinte al Consiliului de administrație al IGLYO. copreședinte al Consiliului de administrație al IGLYO. 

Georg Blokus este directorul departamentului European  este directorul departamentului European 
Alternatives din Berlin, care administrează în principal Școala Alternatives din Berlin, care administrează în principal Școala 
de organizare transnațională – o școală de bază pentru activiști de organizare transnațională – o școală de bază pentru activiști 
politici, organizații ale societății civile, organizatori politici, organizații ale societății civile, organizatori 
sindicali, artiști politici, comunități de migranți și mișcări sindicali, artiști politici, comunități de migranți și mișcări 
sociale care caută abilități și instrumente pentru a construi sociale care caută abilități și instrumente pentru a construi 
următoarea generație de mișcări și organizații.următoarea generație de mișcări și organizații.

ce în mod colectiv noi drepturi la scară transnațională, 
în timp ce se îndreaptă cu hotărâre spre viitor.

Orientări politice: 

i) promovarea organizațiilor societății civile, a sin-
dicatelor și a activiștilor care lucrează împreună în for-
mate noi pentru a aborda în mod colectiv policriza; 

ii) să asigure și să împuternicească participarea ce-
lor mai marginalizate și mai expuse la risc 

iii) extinderea drepturilor la locul de muncă și 
dreptul de a trăi într-un climat stabil trebuie să func-
ționeze împreună

Decizia unei vieți întregi 
Scanați codul QR pentru a viziona un interviu cu 

Virginia Fiume, EUmans, despre cum să folosim adu-
nările cetățenilor și democrația transnațională pentru 
a transforma drepturile la asistență medicală în în-
treaga Europa!

Adevăratul mesaj este: știm că 
nu veți acționa, așa că noi o 

vom face.

Aspectul global al luptelor 
de societate necesită în 

mod obligatoriu o abordare 
transnațională pentru a rezolva 

principalele provocări ale 
secolului XXI.

Această formă de adunare este, 
de asemenea, un experiment 

de „educație a viitorului”, care 
integrează ideea că imaginația, 

anticiparea și adaptabilitatea 
sunt competențe civice esențiale.

Sindicat! O adunare de solidaritate pe tema 
sindicalismului ecologic, organizată de European 
Alternatives la Theater Bremen, în Germania.
Theater Bremen, Jörg Landsberg

Pentru a asculta,
scanați codul QR!
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Într-o lume marcată de grave probleme ecologice, ne 
confruntăm cu necesitatea imperioasă de a lua măsuri 
decisive. Pe măsură ce consecințele acțiunilor noastre 
se propagă în întreaga rețea complexă a ecosistemelor, 
devine tot mai evident că trebuie să acționăm colectiv 
și să sensibilizăm comunitatea. Aș dori să împărtășesc 
povestea inspirațională a Asociației Zimbrul Carpatin, 
un ONG în care am dedicat aproape 5 ani din viața mea 
în calitate de voluntar. Acestă asociație reprezintă un 
exemplu concludent al potențialului extraordinar al 
eforturilor locale în promovarea unui mediu mai sănă-
tos și conștient.

Scopul nostru principal este să devenim o forță ca-
talizatoare a schimbării. Asociația Zimbrul Carpatin 
este un ONG dedicat protejării mediului înconjurător 

și a frumuseții naturii. Timp de peste cinci ani, volun-
tari devotați au lucrat cu pasiune pentru a atenua im-
pactul devastator al schimbărilor climatice și pentru a 
crește gradul de conștientizare în rândul comunității, 
cu o atenție deosebită asupra tinerilor. Această deter-
minare a dus la rezultate uimitoare, care nu doar că au 
beneficiat comunitatea locală, ci au avut și un impact 
extins care a depășit granițele noastre.

În fiecare an, organizația organizează ample cam-
panii de curățare a mediului în județul Argeș, care fac 
parte dintr-un efort mai amplu de protejare a naturii. 
Peste 100 de voluntari dedicați se adună pentru a face 
mai mult decât să colecteze gunoiul - ei explorează 
împrejurimile, de la păduri la râuri și orașe, pentru a 
combate poluarea și a păstra mediul intact. Acest an-

Curățați mediul 
nostru!

gajament exemplar demonstrează că fiecare dintre noi 
poate contribui la transformarea lumii prin gesturi 
mici, dar semnificative.

Un alt proiect remarcabil inițiat de organizația 
noastră non-profit este “ECO Patrol”, care utilizează 
bicicletele pentru a crește gradul de conștientizare cu 
privire la mediul înconjurător. Voluntarii devin inspec-
tori de mediu și monitorizează zonele unde gunoiul 
este aruncat ilegal. Ei nu se opresc la simpla observație, 
ci investighează și raportează cazurile de poluare, edu-
când comunitatea despre importanța eliminării corec-
te a deșeurilor. Astfel, se construiește un sentiment co-
mun de responsabilitate și se întărește legătura dintre 
oameni și mediul lor.

Mountains in Argeș County.

Determinarea oamenilor arată 
că ei știu că și lucrurile mici 

pot ajuta lumea să devină un 
loc mai bun pentru generația 

următoare.
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Salut! Numele meu este Salut! Numele meu este Denis. După . După 
cum pot să vă spun, sunt unul dintre cum pot să vă spun, sunt unul dintre 
voluntarii mai în vârstă ai Asociației voluntarii mai în vârstă ai Asociației 
“Zimbrul Carpatin”. În trecut, am avut “Zimbrul Carpatin”. În trecut, am avut 
ocazia să particip la diverse activități ocazia să particip la diverse activități 
pentru a sprijini mediul înconjurător, pentru a sprijini mediul înconjurător, 
inclusiv plantarea de copaci. Mă lupt inclusiv plantarea de copaci. Mă lupt 
pentru un viitor mai bun pentru planeta pentru un viitor mai bun pentru planeta 
noastră, motiv pentru care avem nevoie noastră, motiv pentru care avem nevoie 
de ajutorul fiecăruia pentru a fi mai de ajutorul fiecăruia pentru a fi mai 
conștienți de impactul schimbărilor conștienți de impactul schimbărilor 
climatice și pentru a deveni agenți ai climatice și pentru a deveni agenți ai 
schimbării.schimbării.

În cadrul programului “ECO Attitude”, am depus 
eforturi semnificative pentru a informa comunitatea 
din județul Argeș despre sistemele integrate de gestio-
nare a deșeurilor și importanța colectării selective. Cu 
accent pe educație și punerea în aplicare a practicilor 
ecologice, am învățat oamenii să facă alegeri mai res-
ponsabile pentru mediu.

Colaborarea cu “Act for Tomorrow” la proiectul 
“România Plantează” demonstrează angajamentul 
nostru pentru un viitor durabil. Reîmpădurirea la nivel 
național nu este doar despre plantarea de copaci, ci și 
despre unirea orașelor, organizațiilor și indivizilor pen-
tru o cauză comună.

În lumina provocărilor ecologice actuale, Asocia-
ția Zimbrul Carpatin reprezintă o lumină de speran-
ță. Acest traseu impresionant arată cât de puternică 
poate fi mobilizarea comunității, angajamentul local 
și pasiunea pentru schimbare. Proiectele noastre, de 
la restaurarea mediului la educație, ilustrează modul 
în care comunitățile se pot transforma când lucrează 
împreună pentru un viitor mai verde și mai conștient. 
Ne imaginăm un viitor în care oamenii apreciază, pro-
tejează și păstrează frumusețea naturii pentru genera-
țiile viitoare.

Salut, Adrian! Ai putea să te prezinți și să ne 
spui câte ceva despre organizarea din Cluj în 
care ești implicat?

Sunt Adrian Dohotaru, un cercetător activist din 
Cluj-Napoca, care este cel de-al 2-lea oraș ca mărime 
din România, după București. Am 40 de ani și lucrez în 
cadrul unei asociații pe care am fondat-o numită Sus-
tainable Organized Society (SOS). Avem alerte în legă-
tură cu probleme/urgențe specifice și suntem activi în 
locații din jurul Clujului, precum SOS Parc Est și SOS 
Pata Rât, dar, de asemenea, combinăm aceste alerte 
cu o abordare mai sistemică a campaniilor pe termen 
lung. 

De asemenea, reflectăm asupra acestor campanii 
folosind metodologii de cercetare a acțiunilor partici-
pative și de știință cetățenească. Marea majoritatea a 
cercetărilor mele este mai mult sau mai puțin informa-
lă. Fac studii și ghiduri, dar nu sunt atât de interesat 
de formatul scris pe cât sunt de partea de acțiune a 
acțiunii participative care, în cele din urmă, duce la 
politici publice. În acest sens, cel puțin la nivel local, 
primăria se implică acum în campaniile pe care le-am 
început în urmă cu câțiva ani și investește în mai mul-
te spații publice și în coridoare albastre-verzi.

Facem campanii preponderent în zona orașului 
Cluj-Napoca, la scară mai largă și în Transilvania și 
de asemenea campanii naționale, spre exemplu facem 

Interviu cu un activist

Seema Syeda vorbește cu Adrian Dohotaru despre activismul 
ecologic din Cluj-Napoca

Obținerea de informații este 
primul pas spre schimbare.

Calea călătoriei noastre este o 
dovadă a cât de eficientă poate 

fi mobilizarea comunității, 
angajamentul la nivel local și un 

angajament puternic.
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parte dintr-o rețea națională de 12 orașe care militează 
pentru zone urbane protejate în România. Facem cam-
panii pentru ca legislația națională să recunoască încă 
o categorie care se află între categoria spațiilor verzi și 
cea a ariilor protejate. Pe lângă faptul că milităm pentru 
introducerea acestei noi categorii în legislația națională 
– ceea ce este deja în curs de implementare –, milităm 
pentru o și mai consistentă protecție a tuturor acestor 
zone. Noi propunem aproximativ 20 de arii protejate în 
România și negociem cu autoritățile pentru a avea un 
statut de protecție, concentrându-ne în special pe în-
cercarea de a recupera zonele care au fost privatizate – 
ceea ce este o mare problemă. La Cluj, acest lucru se în-
tâmplă de fapt printr-un proiect de renaturare, în care 
10 milioane de euro din bugetul de 100 de milioane de 
euro sunt dedicați spațiilor verzi publice și recuperării 
zonelor privatizate din Parc Est. 

Acestea fiind spuse, din păcate, când vine vorba de 
probleme sociale primăria nu este la fel de deschisă. 
Campaniile pentru locuințe sociale și locuințe la pre-
țuri accesibile la care am colaborat cu Enikő Vincze 
(a se vedea articolul lui Enikő despre locuințe în sec-
țiunea „Holding Spaces” a acestui jurnal), și alți acti-
viști nu sunt neapărat în atenția primăriei – aceste arii 
beneficiază doar de investiții foarte mici. Problemele 
similare din Cluj privind segregarea comunității de 
rromi, scumpirea chiriilor și financiarizarea vieții nu 
sunt abordate. Chiar dacă derulăm campanii pentru 
abordarea acestor probleme sociale, care pentru mine 
este destul de importantă și se suprapune cu munca 
pentru mediu, campaniile de mediu sunt mai apreciate 
de primărie și mai reușite – de exemplu, autoritățile au 
început să investească sute de milioane de euro în in-
frastructura publică verde.

Pe lângă munca mea de activist, sunt și regizor în 
devenire. Am regizat primul meu film, care sperăm că 
va fi prezentat în cadrul unor festivaluri viitoare. Este 
vorba despre o persoană cu care am colaborat în acest 
cadru mai larg de cercetare-acțiune participativă în 
care am dezvoltat o tehnică pe care o numesc antropo-
logie performativă. L-am convins să-și filmeze ultimii 
ani din viața lui până la moarte, inclusiv momentele în 
care a fost evacuat de mai multe ori. Am văzut că avea 
în cameră o cameră foto semi-digitală veche de la în-
ceputul anilor 2000 și l-am convins să facă un jurnal 
video despre condițiile sale precare de viață și ale ve-
cinilor săi. 

Care sunt principalele eforturi ecologice și 
de mediu care au loc în Cluj în acest moment?

Chiar acum, una dintre cele mai importante lupte este 
cea despre ineficiența gestionării deșeurilor. Avem 
gropi de gunoi într-o zonă segregată (ghetoul de la 
Pata Rât), unde locuiesc cam 1500-2000 de oameni, 
care este o zonă grav poluată și care din când în când 
poluează și Clujul. Mirosul ajunge în oraș, însă zi de zi, 
oamenii evacuați și mutați forțat în acea zonă rămân 
cei mai afectați de poluare și segregare. Una dintre 
campaniile activiste din Cluj din ultimii 15 ani a fost 
desegregarea acestui ghetou. 

Primăria a început să externalizeze responsabilita-
tea investițiilor, în sensul că investițiile majore (care nu 
sunt atât de mari – câteva milioane de euro pentru de-
segregarea Pata Rât) sunt făcute din fonduri norvegie-
ne. Banii locali sunt de obicei folosiți pentru educație, 
transport și altele asemenea, dar nu neapărat pentru 
locuințe la prețuri accesibile. Majoritatea banilor pen-
tru locuințe accesibile și desegregarea ghetoului vin, 
așadar, prin aceste fonduri norvegiene. În ultimii ani, 
prin intermediul acestor fonduri, aproximativ 72 fa-
milii au fost relocate din Pata Rât, dar având în vedere 
că Pata Rât este atât de mare, numărul de locuitori din 
acest ghetou este doar în ușoară scădere.

O altă campanie majoră în care cred că am avut 
cel mai mare succes a fost aceea de a recupera spații-
le publice privatizate. O mulțime de spații publice au 
fost privatizate după 1989. Ce am urmărit în ultimii ani, 
a fost să recuperăm câteva din aceste spații. Pentru a 
construi parcuri sau „coridoare albastre-verzi”. Aceas-
tă transformare se întâmplă chiar acum în Parcul Est, 
care va fi cel mai mare parc al Clujului; de 5 ori mai 
mare decât parcul principal care există din secolul al 
XIX-lea. Avem o nouă campanie privind mobilitatea 
verde care își propune să unească zona metropolitană a 
Clujului prin piste de biciclete, zone verzi și alei pieto-
nale. Campania are ca scop reducerea traficului rutier. 
La nivelul județului Cluj, numărul mașinilor s-a dublat 
în ultimii 9 ani. Și dacă numărul mașinilor pe județ s-a 
dublat, în zonele metropolitane ale orașului, numărul 
de mașini a crescut de patru ori, așa că este de patru ori 
mai mare decât era acum 9-10 ani. Acesta este o proble-
mă majoră deoarece majoritatea mașinilor sunt aduse 
din țările vestice și poluează foarte mult.

Chiar acum, una dintre cele mai 
importante lupte este cea despre 
ineficiența gestionării deșeurilor.

O mișcare progresistă verde de 
stânga ar face față chiar mai 

bine partidelor de extremă 
dreaptă.

În același timp, sunt implicat în politică publică. 
Am fost membru al Parlamentului între anii 2016 și 
2020. În calitate de parlamentar am propus legi pen-
tru justiție socială, de exemplu, să existe un salariu de 
subzistență în România calculat de Institutul Național 
de Statistică. Legea propunea ca fiecare creștere guver-
namentală a salariului minim să fie corelată cu acest 
salariu de subzistență. Cred că aceasta a fost una dintre 
cele mai importante legi pe care Parlamentul a votat-o, 
dar, din păcate, nu a fost implementată sau transpusă 
în politica publică. Există alte câteva legi, cum ar fi o 
nouă lege pentru spațiile publice verzi, pe care am în-
cercat de asemenea, să o implementez.

Sunt de asemenea implicat în alte ONG-uri, de 
exemplu ONG-uri care sunt afiliate Universității Ba-
beș–Bolyai, cea mai importantă universitate din Cluj. 
Colaborez cu ONG-uri din alte orașe care încearcă să 
promoveze bugetul participativ în România. Este una 
dintre ideile pe care le-am popularizat în urmă cu 10 
ani împreună cu alți oameni din societatea civilă și, de 
fapt, în acest moment sunt multe primării în România 
care au buget participativ. Din păcate, aceasta încă se 
întâmplă la nivel superficial, așa că încercăm să con-
vingem autoritățile să implementeze un design și un 
format nou pentru a avea un buget participativ mai 
profund și mai legislativ.
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De aceea este important să existe alei pietonale și 
piste pentru biciclete pentru ca oamenii să nu mai folo-
sească mașinile și, în același timp, pentru a avea o zonă 
metropolitană cu un transport public bun; în prezent, 
astfel de campanii de activism sunt în curs de desfă-
șurare. Cred că această formă de activism este bună 
nu doar pentru mobilitate, ci și pentru a avea locuri 
noi – nu doar mall-uri unde trebuie să plătești intrarea 
– pentru a avea spații lângă râu la care oamenii să aibă 
acces gratuit; spații publice. După cum am menționat 
anterior, multe astfel de locuri au dispărut în ultimii 25 
de ani și abia după 25 de ani am început să recuperăm 
o parte din ele; nivelul de privatizare a fost dramatic. 
Am avut parcuri privatizate, baze sportive privatizate, 
curți privatizate pentru școli care erau folosite doar de 
cei care le închiriau. Încercăm să abordăm această pro-
blemă într-un mod eco-social.

Aș spune că aceste campanii pentru spații publice 
verzi și coridoare albastre-verzi sunt foarte semnifica-
tive. Primăria a investit deja zeci de milioane de euro și 
sunt și alte proiecte de sute de milioane de euro pentru 
a crea mai multe spații publice verzi. Una din criticile 
noastre este că aceste spații publice, când sunt plani-
ficate, nu au ca fundament soluțiile bazate pe natură 
(Nature-Based Solutions). În momentul de față există 
prea multă infrastructură gri pentru evenimente sau 
întâlniri, dar noi ne dorim mai multe suprafețe natura-
le și permeabile – nu neapărat infrastructură gri, asfalt 
și așa mai departe. Acestea ar fi două campanii majore. 

Una din campaniile care nu are succes în acest mo-
ment, dar cred că la un moment dat va primi mai multă 
atenție, se referă la poluarea cauzată de avioanele care 
circulă peste oraș. Avioanele nu fac un ocol în jurul ora-
șului deoarece doresc să meargă mai repede. Pentru a 
face un ocol (majoritatea avioanelor merg în țări vesti-
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ce), ar trebui să pornească spre partea estică a Clujului, 
care ar adăuga 45-50 kilometri de ocolire. Din moment 
ce avem atât de multe zboruri și avioane ieftine, piloții 
sunt plătiți în plus dacă fac economie de combustibil. 
Pentru a economisi mai mult combustibil și pentru a 
fi mai rapizi, aceștia traversează tot orașul, creând un 
zgomot îngrozitor mai ales pentru locuitorii din partea 
de est din Cluj-Napoca. Oamenii reclamă disconfortul, 
dar deocamdată fără succes. Cred că o dată ce vor în-
cepe protestele în stradă, campania va avea succes mai 
mare. 

Există și forme de luptă pentru salvarea copacilor. 
Recent a fost o astfel de luptă, simbolică dar impor-
tantă, pentru a împiedica mutarea a 20 de copaci din 
centrul orașului. Această campanie a primit destul de 
multă atenție pentru că se afla pe una dintre cele mai 
importante străzi din centrul Clujului. Copacii au ră-
mas acolo după câteva dezbateri, petiții, proteste stra-
dale și după ce câțiva specialiști – urbaniști, ecologiști, 
peisagiști și biologi – au participat la dezbatere cu punc-
te de vedere alternative. Acesta ar fi un exemplu recent 
al unei societăți civile active care a convins autoritățile 
să nu mute copacii sau să îi taie. 

În completarea celor spuse, aș mai adăuga câteva 
gânduri despre problemele care apar la nivel local și, 
mai ales, național. Nu avem o coaliție a societății civi-
le care să lucreze cu partidele verzi și progresiste. Cred 
că avem nevoie de acest lucru pentru a face față – așa 
cum fac Verzii în Germania cu AfD – extremei drepte 
din România. Cred că o mișcare progresistă verde de 
stânga ar face față chiar mai bine partidelor de extremă 
dreaptă.

Pentru o vreme, toată lumea a spus că România este 
un caz destul de special, pentru că nu avem o extremă 
dreaptă. Unul dintre motive a fost faptul că așa-numi-
ții social-democrați sunt de fapt conservatori sociali, 
iar unii susțin că acest lucru a ținut departe extrema 
dreaptă. Creșterea extremei drepte a luat amploare în 
România și avem două partide de extremă dreaptă. 
Unul se numește Alianța pentru Unirea Românilor 
(AUR), care este acum al doilea partid ca mărime în 
sondaje, după așa-numiții social-democrați, care i-au 
depășit în anumite sondaje și pe național-liberali. 

 

Am sentimentul că mulți politicieni din guvern în-
cearcă acum să recupereze terenul pierdut în fața ex-
tremei drepte și încearcă să treacă la o nouă orientare 
conservatoare când vine vorba de varii probleme. Par-
tidele din guvern, de exemplu, atacă acum posibilitatea 
căsătoriei LGBTQ+ în România, care nu se regăsește în 
cadrul legal din România, dar care a fost recunoscută 
pentru cuplurile căsătorite în alte țări. Guvernul atacă 
acum dreptul la recunoașterea căsătoriilor internațio-
nale. 

Pentru a avea o societate civilă verde mai puternică, 
cred că ar trebui să avem un partid care comunică cu 
mișcările civice la diferite nivele de putere: la nivelul 
consiliului local, la nivelul consiliului județean, la ni-
vel parlamentar și inclusiv la nivel executiv; pentru a 
aduce acest gen de lucruri care nu sunt prezente nici 
acum în România. Chiar dacă este cam târziu, tema 
schimbărilor climatice sau a urgenței climatice este 
acum recunoscută ca fiind importantă. Acum 10 ani 
nici nu apărea în dezbaterile publice. Dar, în acest mo-
ment, chiar dacă este încă de nișă, este uneori media-
tizată în presa locală și națională. În orașul meu natal, 
Cluj-Napoca, temperatura medie a crescut cu 5 grade 
în ultimii 30 de ani, ceea ce este foarte mult – iar oa-
menii încep să vorbească despre această schimbare și 
despre politici publice pentru mai puține mașini, mai 
mult transport public, mai mulți copaci în oraș și pen-
tru recondiționarea blocurilor comuniste pentru a face 
față schimbărilor climatice. 

Ai menționat că una dintre modalitățile ideale 
de abordare a fiecăreia dintre aceste proble-
me este de a crea o coaliție de stânga ver-

Adrian Dohotaru este un cercetător  este un cercetător 
activist și regizor din Cluj-Napoca, activist și regizor din Cluj-Napoca, 
fondatorul SOS și fost membru al fondatorul SOS și fost membru al 
Parlamentului României.Parlamentului României.

Seema Syeda este Ofițer de Comunicare  este Ofițer de Comunicare 
la European Alternatives. la European Alternatives. 

Ai legături transfrontaliere și ce fel de sprijin 
transnațional ar putea fi util?

Păi, eu îmi văd activismul ca fiind „glocal”, de la cele-
bra zicală „gândește global și acționează local”. Aceasta 
este inspirația mea. La fel este și universitatea online, 
dar online, să zicem, cu ghilimele, pentru că fur mul-
te cărți. Citesc cărți, însă nu plătesc 100 euro sau 200 
euro pentru ele. Nu mi le pot permite. Așa că le fur. O 
ascult pe Abbie Hoffman. Acest tip de conexiune mă 
ajută foarte mult. Un alt fel de conexiune pe care o am 
pentru inspirație este să urmăresc alți activiști ce fac 
în alte țări.

De asemenea, mă uit la documentare și am întâlniri 
la nivel internațional. De exemplu, prin intermediul 
festivalului Transeuropa ne putem întâlni pentru a ve-
dea lupte similare într-un cadru care nu este provinci-
al. Majoritatea cercetării mele este destul de informală. 
Deci, dacă merg în vacanță în Budapesta, încerc să mă 
întâlnesc cu actori și activiști din domeniul bugetării 
participative care îmi spun ce se întâmplă în Budapes-
ta, lucru pe care l-am făcut și în Portugalia, Polonia, 
Cehia sau în Danemarca. Încerc să mă conectez cu ac-
tiviștii. Aproape peste tot pe unde merg văd proteste. 
Mă duc acolo și ore întregi vorbesc cu oamenii de acolo, 
fac schimb de informații și așa mai departe. 

În același timp, cred că ar trebui să avem mai mul-
te astfel de conexiuni, pe lângă literatură și festivaluri; 
pentru că majoritatea luptelor noastre cred că sunt 
lupte comune. În special dacă ne dorim o Europă mai 
democratică; un stat mai federal la nivel European; un 
stat mai social la nivel European, aceste conexiuni și 
rețele ar trebui să fie și mai formalizate pentru a in-
fluența Europa instituțională. Iar pentru asta, cred că, 
uneori, îmi lipsesc expertiza și conexiunile.  

Dacă ne dorim o Europă mai 
democratică; un stat mai federal 

la nivel European; un stat mai 
social la nivel European, aceste 

conexiuni și rețele ar trebui să fie 
și mai formalizate.

de care să fie implicată la nivelul societății 
civile. Ce abordări au fost adoptate până în 
prezent și ce metode sunt folosite de diferiți 
activiști și organizații în lupta lor pentru fie-
care dintre aceste cauze?

Avem câteva tactici. Spre exemplu, proteste în stradă. 
Am organizat câteva proteste în stradă privind con-
strucția de imobile într-un cartier din apropierea unei 
păduri, unde se dorea construirea unui drum prin pă-
dure. Așa că am abordat această problemă cu sute de 
oameni care au venit la protest, iar dezvoltarea imobili-
ară s-a oprit pentru o vreme și vom vedea în timp dacă 
va fi oprită definitiv.  

Avem, de asemenea, petiții online și participăm la 
întâlniri la nivelul consiliului local și județean. De ase-
menea, putem spune că producem expertiză prin fap-
tul că avem câțiva activiști care sunt destul de legați 
de universitățile clujene și împreună realizăm lucrări 
care vor putea fi luate în considerare pe viitor. Când 
strategiile județului Cluj sau ale Primăriei Cluj sunt or-
ganizate într-un mod mai participativ, avem activiști 
și oameni de știință, oameni de la universități și ONG-
uri care participă la întâlniri, își prezintă cazul și uneori 
redactează părți din aceste strategii.

Așadar avem acest tip de implicare, dar, în același 
timp, capitalul imobiliar are o influență mult mai mare. 
Ar trebui să vedem implicarea noastră în cadrul acestui 
echilibru de putere care se întâmplă la nivel local și care 
este peste tot. Suntem destul de mici când mergem la 
dezbateri, facem petiții online, realizăm rapoarte me-
dia, comunicate de presă etc., încercăm să concurăm 
cu dezvoltatorii imobiliari care încearcă să investească 
miliarde de euro în fosta zonă industrială a Clujului. 
Este destul de dificil să concurezi cu ei, pentru că, chiar 
și când am reușit să atragem atenția publicului, aceștia 
cumpăraseră întreaga presă locală și le puteam vedea 
reclamele peste tot. Este o luptă dezechilibrată. Dar, cu 
toate acestea, încercăm să ne ducem lupta cât de bine 
putem și să încercăm să influențăm lucrurile. 

Acesta este un lucru care îmi dă energie, pentru că 
îmi dă satisfacție că există atât de multe lucruri pe care 
le putem face în acest așa-numit „est sălbatic”. Văd că 
munca noastră este relevantă, chiar dacă pierdem mul-
te lupte. 
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Dacă ești pilot care zboară deasupra Pata Rât-ului (un 
ghetou de 2500 de locuitori în apropierea uneia din-
tre rampele de deșeuri dezafectate ale municipiului 
Cluj-Napoca și unul dintre cele mai mari ghetouri de 
acest fel din Europa) zona poate părea o grămadă de 
barăci aciuite lângă un munte de gunoi. Dacă ești o 
persoană care a crescut în Pata Rât, același loc poate fi 
întreagul univers al relațiilor umane pe care le-ai cu-
noscut vreodată.

Subsemnatul (bărbat, alb, din clasa de mijloc, de 55 
de ani, licențat în informatică și arte plastice și care lu-
crează pentru un ONG) fac muncă culturală implicată 
social în Pata Rât de peste un deceniu, așa că am avut 

Şi tu?

István Szakáts despre contradicțiile inerente ale 
“activismului” ONG-urilor.

Dar Pata Rât-ul este un sociotop 
în care vârtejurile violenței 

structurale, a opresiunii 
sistemice, a rasismului și a 
clasismului se întâlnesc, se 

combină, și astanîți zăpăcește 
busola.

Dar prins în mijlocul unei 
relații opresor-opresat istorice 
și structurale, de tip Pata Rât, 
a fi responsabil financiar față 

de opresor și responsabil moral 
față de opresat este, puțin spus, 

schizofrenic.

multiple șanse să oscilez între cele două perspective. 
Am co-organizat peste o sută ateliere de lucru, zeci de 
evenimente și chiar un festival - construind și decon-
struind, învățând și uitând cu aproape aceași rată, zi de 
zi. Ce m-a ținut ocupat? Agenda egoistă a altruismului. 
Aroganța smereniei. Delirul egoist al solidarității. Nu 
știu.

Din 2013, Fundația AltArt pentru care lucrez a chel-
tuit peste 2 milioane de euro (în mare parte granturi 
UE) pentru proiecte în Pata Rât. Când eu și colegii mei 
povestim despre munca noastră în jargonul birocrației 
culturale a UE, reușim să generăm aspectul onorabil 
de liniștitor al unei instituții care pare să se îndreapte 

undeva. Apoi prietenii noștri Pata Rât ne spun că nu 
am făcut nimic bine. Astfel mi-am petrecut eu ultimul 
deceniu, între autochestionări câteodată paralizante și 
reluări prin noi convingeri.

Dar ce este “bunul” și “binele”? Spre exemplu, fi-
lozoful John Rawls spune că “bun” este ceva definit 
de un grup oarecare de oameni  (de exemplu pe baza 
nevoilor lor), iar “bine” este definit de aceiași oameni 
drept modul prin care acest bun se maximizează. Atâ-
ta timp cât nu trăiești într-un sociotop puternic afec-
tat de dinamici de putere, această abordare utilitară ar 
putea chiar suna chiar funcțional. Dar Pata Rât-ul este 
un sociotop în care vârtejurile violenței structurale, a 
opresiunii sistemice, a rasismului și a clasismului se în-
tâlnesc, se combină, și astanîți zăpăcește busola.

Negociezi zi de zi între agende instituționale, de 
grup sau personale. Instituția ta este responsabilă 
financiar față de alte instituții, în timp ce tu ești res-
ponsabil din punct de vedere moral față de persoane. 
Această dihotomie , chiar și în cazurile în care institu-
țiile chiar reprezintă interesele „beneficiarilor”, te poate 
binecuvânta cu unele disonanțe cognitive.

Dar prins în mijlocul unei relații opresor-opresat 
istorice și structurale, de tip Pata Rât , a fi responsabil 
financiar față de opresor și responsabil moral față de 
opresat este, puțin spus, schizofrenic. Ce faci cu asta? 
Relaționezi cu părțile cât poți de agil. Iar în acest proces 
ajungi la patru epifanii.

În primul rând, îți dai seama din interacțiunile tale 
cu instituțiile spre care ești responsabil financiar, că 
aceste instituții sunt profund ne-weberiane - adică 
ne-neutre și cu atât mai puțin impersonale. Instituți-
ile sunt alcătuite din oameni care - inclusiv din cauza 
opresiunii instituționale care îi apasă - se vor simți iri-
tați sau revoltați de re- și re-aparițiile tale la ușile lor, cu 
ale tale cazuri în brațe. Corolar, în timp, ușile încep să 
se închidă. Și îți vei da seama că încet te-au categorisit 
ca avanpostul oprimaților.

În al doilea rând , îți dai seama că ți-ai început rela-
ția cu ghetoul ca gajo (ne-rom), producând un discurs 
de ONG (destul de greu de înțeles), legitimat și finanțat 
de o suprastructură (opresivă). În consecință, vei înțe-
lege că ți-ai început munca, perceput de locuitorii ghe-
toului ca avanpostul opresorului. Și că încerci să urci pe 
scara încrederii de apoi ai urca pe lanțul încrederii de 
atunci, cu succes variabil.

În al treilea rând, îți dai seama că există o zonă de 
echilibru foarte îngustă și volatilă între părți - dacă 
există. Înafara acestei zone, negocierile tale care urmă-
resc vreun „câștig-câștig” se vor dovedi adesea utopice 
, iar cele ce urmăresc umila „minimizare a daunelor ” 
opțiuni în fapt onorabile .

În al patrulea rând, îți vei da seama că odată ce 
a început, alunecarea de teren a auto-chestionări-
lor-și-transformărilor nu se poate opri. Ce îți legiti-
mează agenda? Cine ești tu? S-ar putea să realizezi că 
orice identitate (cu excepția identității nule și a iden-
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István Szakáts lucrează ca artist, curator, producător cultural  lucrează ca artist, curator, producător cultural 
în Cluj-Napoca. Este susţinător al împuternicirii sociale prin în Cluj-Napoca. Este susţinător al împuternicirii sociale prin 
cultură, artă angajată social şi cetăţenie activă. În calitate cultură, artă angajată social şi cetăţenie activă. În calitate 
de artist multimedia, István a co-proiectat şi realizat o serie de artist multimedia, István a co-proiectat şi realizat o serie 
de lucrări, printre care Samples – performance-uri mixed-reality de lucrări, printre care Samples – performance-uri mixed-reality 
pe tema drepturilor cetăţenilor, reapropierea spaţiului public, pe tema drepturilor cetăţenilor, reapropierea spaţiului public, 
incluse în programele mai multor capitale europene ale culturii incluse în programele mai multor capitale europene ale culturii 
precum Istanbul, Pécs, sau Mons. A predat diverse discipline la precum Istanbul, Pécs, sau Mons. A predat diverse discipline la 
Catedra de Cinematografie, Media şi Televiziune a Universităţii Catedra de Cinematografie, Media şi Televiziune a Universităţii 
Babeş–Bolyai din Cluj-Napoca şi Universitatea Sapientia din Babeş–Bolyai din Cluj-Napoca şi Universitatea Sapientia din 
perioada 2005-2015. István este absolvent al Universităţii de perioada 2005-2015. István este absolvent al Universităţii de 
Artă şi Design / Foto (2003) şi a Universităţii Babeş–Bolyai / Artă şi Design / Foto (2003) şi a Universităţii Babeş–Bolyai / 
Informatică (1992).Informatică (1992).

tității totale) e de fapt inevitabil ne-finală, iar căutarea 
următoare, un blestem care-și autoprofețește împlini-
rea. Seamănă un pic cu bancul ăla cu Tu vs. Natura, în 
care să câștigi nu poți, să obții remiză nu poți, și să ieși 
din joc, nu poți.

Dar din acest joc - adică să lucrezi în Pata Rât, de 
fapt poți să ieși. Deci, dacă decizi că totuși nu ieși, din 
ce motive continui? Un imperativ moral kantian? Prea 
universalist. Umanism? Solidaritate? Acestea sunt 
construite social - și, prin urmare, volatile din punct de 
vedere istoric - ca oricare dintre celelalte concepte ale 
noastre. Iubirea frățească creștină? Această iubire este 
de fapt una metafizică și poate fi realizată cu adevărat 
doar de către non-identitate sau de identitatea totală 
- dar pentru că ambele opțiuni anihilează dihotomia 
obiect-subiect, acel Tu (construit în relația cu nu-Tu) 
cam dispari.

Subsemnatul, la momentul scrierii acestui text, mă 
uit la identitate individuală ca la o iluzie care apare la 
intersecția unor iluzii mai mari numite identități colec-
tive. Ajută, dar nici asta nu știu cât va dura. 

Şi tu?

În al doilea rând , îți dai 
seama că ți -ai început relația 

cu ghetoul ca gajo (ne-rom), 
producând un discurs de ONG 

(destul de greu de înțeles), 
legitimat și finanțat de o 
suprastructură (opresivă).

Şi tu. Canva.
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REACTOR

De la local la global: reflecții despre 
construirea unui limbaj comun prin teatru.  

conceptelor, a specificităților, a generalităților; 
înțelegerea anumitor procese și identificarea fazelor 
actuale ale acestor procese. Ne aflăm în același punct? 
Există un decalaj între noi? Înțelegem la fel conținutul 
acestui decalaj? Ce se pierde în conversație? Cum 
lucrăm cu ceea ce nu înțelegem unul despre celălalt? 

După atâția ani în care am produs spectacole dintr-o 
perspectivă locală, este interesant de observat ce se 
schimbă pentru un colectiv ca al nostru atunci când 
se concentrează pe producția internațională. Lucrăm 
cu aceleași instrumente sau trebuie să schimbăm 
unele dintre ele? Ne adresăm publicului local într-o 
manieră nouă? Există un salt în dialog sau conversația 
cu publicul local își urmează cursul organic? Există 
o schimbare în limbajul comun? Ne adresăm unui 
nou public ìnternațional̀ ? Cine este acest public 
internațional generic și care sunt lucrurile pe care le 
avem în comun? Este un dialog generic un dialog real? 
La cine dorim să ajungem?

Ne-am dat seama, după o perioadă scurtă de timp 
în care am avut diferite colaborări internaționale, că 
trebuie să regândim unele dintre instrumentele noastre, 
asigurându-ne în același timp că păstrăm legătura cu 
publicul nostru local. Trebuie să ne gândim la publicul 
“internațional” cât mai specific, acordând mai mult timp 
pentru a înțelege noile contexte și pentru a găsi noi 
referințe în acest dialog cu acesta.

Această regândire și autointerogare ne duce înapoi la 
motivația inițială privind deschiderea internațională și 
ne provoacă să reevaluăm lucrurile până când găsim 
răspunsul corect. Este un proces autoreflexiv, până la 
urmă. 

Oricât de mult am putea anticipa unele interacțiuni, 
există întotdeauna lucruri care vin ca o surpriză sau 
ca o “neclaritate”, o incertitudine cu care trebuie să 
lucrăm. De fiecare dată când prezentăm spectacolele 
la nivel internațional, suntem surprinși de ceea ce 
ajunge sau nu la public, confruntându-ne uneori cu 

Reactor de creație și experiment este un grup de 
teatru independent și un colectiv de artiști care 
activează în Cluj-Napoca din 2014, producând peste 
50 de piese de teatru originale, toate inspirate de 
realitatea apropiată și reflectând asupra contextelor și 
problemelor sociale actuale, în încercarea de a crea 
spațiu pentru schimbare, pentru ùn pas înaintè .

Colectivul artistic este compus dintr-o echipă nucleară 
restrânsă, dar și dintr-un număr mai mare de artiști 
colaboratori, majoritatea din România, care aduc noi 
abordări sau noi perspective în procesele de lucru. 
Fiind puternic conectat la contextele sale locale, 
spațiul a construit în timp în jurul său o comunitate 
de spectatori, care devin în multe cazuri parteneri de 
dialog. 

Uneori, în timpul acestor cadre de întâlnire și 
interacțiune, atât artiștii, cât și membrii publicului 
construiesc împreună un limbaj comun, un punct de 
vedere comun care integrează toate specificitățile unui 
oraș de dimensiuni medii aflat pe o pantă ascendentă 
de dezvoltare. Există momente în care pare că 
împărtășim o înțelegere comună a contextelor din jurul 
nostru, iar în acele momente, ideea de comunitate 
devine mai mult decât un concept abstract scris în 
cererile de finanțare.

În ultimii ani, Reactor a încercat să se deschidă către 
perspective și cadre internaționale, în căutarea unor 
colaborări și oportunități care ar putea ajuta echipa și 
spațiul să se dezvolte, fiind motivați și de curiozitatea 
de a vedea cum și dacă munca lor este relevantă în 
alte contexte. 

Fiecare interacțiune internațională reprezintă o 
provocare de a găsi un nou limbaj comun cu partenerii 
de dialog, nu doar în ceea ce privește vocabularul, dar 
și în ceea ce privește referințele comune; înțelegerea 

“Uneori, în timpul acestor 
cadre de întâlnire și 
interacțiune, atât artiștii, cât și 
membrii publicului construiesc 
împreună un limbaj comun.”
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“Fiecare interacțiune 
internațională reprezintă o 
provocare de a găsi un nou 
limbaj comun cu partenerii de 
dialog.”
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diferențe mari între răspunsurile pe care le primim când 
jucăm acasă și feedback-ul din contextele străine. 
Relația cu limba în sine este întotdeauna o provocare, 
deoarece comunicăm intermediați de limbă străină 
pe care o controlăm fiecare la niveluri diferite. Uneori, 
în traduceri, pierdem specificul care vine odată cu 
cuvintele originale. Sau suntem limitați de cunoștințele 
acelei limbi. În conversații, e posibil să proiectăm 
un sens al unor cuvinte sau contexte pe care nu le 
înțelegem pe deplin sau putem fi înțeleși greșit.

Oricum ar fi, există un decalaj. În acest decalaj, poate 
că ar trebui să lăsăm un spațiu gol pentru lucrurile 
pe care nu le putem cuprinde, pentru lucrurile care 
se pierd în traducere. O non-proiecție care să nu 
adauge nicio judecată sau semnificație, care să admită 
decalajul ca fiind ceva ce poate apărea între oameni, 
culturi, conversații. În afara acestui decalaj, găsim 
sprijin în ceea ce recunoaștem ca fiind un limbaj 
comun, chiar dacă poate fi nevoie de mai mult timp și 
mai multă răbdare pentru a ajunge la același sens al 
cuvintelor.

Fotografie din spectacolul Gliese 445
Foto: Mihai Păcurar

Fotografie din spectacolul Partea 1. Iubirea
Foto: Vlad Braga

Fotografie din spectacolul Interior-lumină
Foto: Bogdan Botaș 

“Poate că ar trebui să lăsăm 
un spațiu gol pentru lucrurile 
pe care nu le putem cuprinde, 
pentru lucrurile care se pierd în 
traducere.”

Reactor de creație și experiment este un  de creație și experiment este un 
teatru independent și un colectiv artistic teatru independent și un colectiv artistic 
din Cluj- Napoca, activ din 2014. Mai multe din Cluj- Napoca, activ din 2014. Mai multe 
detalii pe detalii pe reactor-cluj.comreactor-cluj.com

https://reactor-cluj.com/


Marion Colard despre co-crearea de artă 
alături de tinerii din Pata-Rât.

Portretul Sarei, România, 2023

În colaborare cu Antonia, Ale, Alexia, 
Cassandra, Delia, Elis, Gabi Sabo, 
Gabi G., Iasmina, Jessica, Lucas, 
Manu, Marcu, Modar, Nicolas, Rubi, 
Samir, Samira, Sara, Tania, Titu și 
Radio Pata. Radio Pata este un post de 
radio cu streaming 24/7 - co-creat de 
comunitățile din Pata-Rât, Stephenson 
și Meșterul Manole. În urma unui 
proces de luare a deciziilor la comun, 
membrii comunității decid programul 
difuzat la radio, informații despre 
organizarea comunității și servicii 
publice oferite de oraș.

Portrete efectuate chiar de copii, 
inspirate din poze din istoria 
fotografiei.

”Sara spune că-i plac cărțile pentru 
că o ajută să-și dezvolte vocabularul. 
Are patru cărți acasă iar în una dintre 
ele, povestea este despre un uriaș 
și o fetiță. Ne spune că dacă ar fi să 
scrie ea însăși o carte, ar fi despre 
matematică. Spune că uneori, se 
machiază aplicând make-up precum 
blush, ruj si rimel. A învățat-o mătușa 
ei.”

Colecția Pata
Marion Colard este o artistă vizuală 

autodidactă, care lucrează de opt ani cu 
comunitățile de romi.

5958 Art Beyond Borders

Toate fotografiile sunt realizate de Marion Colard 
cu excepția celor menționate altfel.
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Peisajul Coastei, România, 2023
Fotografie și scris de mână pe bandă 
scotch, România, 2023

Ce-mi place la cartier:

Să mă joc fotbal, mai sus pe deal / 
Playstation-ul, online / Să mă joc afară 
cu ceilalți copii / Laptenis / Cărțile și 
învățatul / Orele de matematică și limba 
română / Activitățile în care se vorbește 
despre lucruri interesante.

Ce nu-mi place la cartier:

Gunoi, gunoi și vântul care aduce 
gunoiul înapoi / Câinii. Aleargă, mușcă, 
caută prin coșurile de gunoi / Insultele 
și injuriile / Urâțenia peisajului /  
Suferința, dezordinea / Cei mari care-i 
tachinează pe cei mici / Dealul, jungla.

Titu, România, 2023
Pictură pe fotografie

Colecția PATA (2023) este realizată din ateliere 
artistice desfășurate în colaborare cu copiii ”rromi” 
din comunitatea Coastei care locuiesc în Pata-Rât. 
Pata-Rât este o mahala situată în Cluj (România) 
unde sute de familii de rromi au fost evacuate forțat 
timp de generații. Între martie și aprilie 2023, am 
lucrat cu aproximativ cincisprezece copii cu vârste 
cuprinse între 6 și 13 ani pentru a crea noi moduri 
de a reprezenta copiii rromi prin intermediul creațiilor 
vizuale. 

Nu vei vedea mahalale, sărăcie, murdărie și gunoi.
Nu vei vedea disperare și praf.
Nu vei vedea oboseală și furie.
Toate aceste lucruri există, în Pata-Rât și probabil deja în 
imaginația ta.

Vei vedea atunci o poezie pură și intensă, o forță creatoare.
Vei vedea acești copii recuperându-și imaginile, fețele, 
reprezentările lor.
Vei vedea plăcerile și neplăcerile lor, locațiile și culorile lor.

Toate aceste lucruri există, în Pata-Rât și sper acum, în 
imaginația ta. 

Prin ateliere de co-creare, încerc să sublimez poveștile 
oamenilor văzuți ”la marginea societății”. Intenționez să 
scot în evidență frumusețea și puterea celor care sunt 
forțați să se dezvolte separat de restul. Discriminarea 
sistemică, numită ”anti-țiganism” cu care se confruntă 
comunitățile de rromi este atât de puternică încât pare 
să împiedice orice altă finalitate a poveștii lor. Chiar 
dacă nu ai întâlnit unul vreodată, dacă vorbim de un 
”copil rrom care trăiește în mahala”, îți vine automat 
în minte o imagine.  Dorința mea este să spun o altă 
poveste și să creez, împreună cu oamenii în cauză, 
o altă imagine. În spatele fiecărui cuvânt, fiecărui 
stereotip, se află o persoana cu o poveste proprie, 
vise și întrebări complexe care se formează și cresc 
dincolo de condițiile de viață impuse de discriminarea 
sistemică.

În cadrul atelierelor, varii tehnici au fost propuse 
precum monotipul, pictura, scrisul sau fotografia. Am 
evidențiat ceea ce este important pentru ei în mediul 
lor, ce le-a plăcut și ce nu le-a plăcut în cartierul lor. 
Prin fotografie și pictură în culori, am reinterpretat arta 
portretului, îmbrățișând auto-reprezentarea.

** Termenul ”rrom” este folosit în acest articol 
ca termen generic și nu acoperă diversitatea 
tuturor comunităților.

Prezentarea rezultatelor atelierului 
condus timp de două luni de Marion 
Colard cu copiii care locuiesc în 
Coastei, România. Sărbătorirea zilei 
de 8 aprilie, Ziua Internatională a 
Drepturilor Rromilor. 
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Samir, România, 2023
Pictură pe fotografiePortretul Taniei, România, 2023

Samira și Antonia, România, 2023
Pictură pe fotografie
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Teatrul 
transformării

Péter Tasnádi-Sáhy despre cum să (re)
învățăm, să acționăm și să contemplăm 

posibilul.Avioane galbene în Pata-Rât, 
România, 2023

Ea desenează o casă, un gard, flori / Ea 
desenează păsări pe tot cerul, cu fețe / 
El desenează trei avioane galbene / El 
desenează totul în alb și negru, pentru 
un contrast mai mare / Ea desenează 
brânză, pentru că este preferata ei. 
Apoi le șterge pentru că nu vrea să-și 
amintească de ele / Ea reproiectează 
terenul de fotbal, bările de la poartă. 
Nori pe cer și ceva ciori / El scrie S+K 
dar păstrează secretul.

Portretul lui A., România, 2022
Desenatul copiilor pe fotografie.

”Spune că iubește luna și fumul ce 
iese pe hornurile caselor. Urăște porcii 
sălbatici și clovni francezi ce mănâncă 
ceapă crudă.”
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Boal i-a numit pe participanții la evenimentele de teatru 
forum spect-actori, ceea ce înseamnă că, fiecare 
participant poate fi spectator și actor prin alegere, 
nu prin forță și în orice moment poate să-și schimbe 

poziția. Teatrul-forum este un spațiu în care putem (re)
învăța cum să acționăm și să contemplăm posibilele 
rezultate în interesul nostru, ne deschide o gamă largă 
de oportunități pentru a găsi cea mai bună soluție și ne 
învață să devenim actori conștienți pe scena societății.

MËMA MË FAL 
(Mamma Perdonami)

Genny Petrotta în cadrul programului 
Festivalului Transeuropa prezintă 

Kumeta, o instalație video despre tortura 
și represiunea de stat într-o republică 
țărănească de scurtă durată din Italia.

Avertisment: acest articol conține descrieri grafice despre tortură.

Péter Tasnádi-Sáhy conduce ateliere de  conduce ateliere de 
teatru-forum pentru refugiații ucraineni teatru-forum pentru refugiații ucraineni 
la Hanul Dévai (Budapesta) și în alte la Hanul Dévai (Budapesta) și în alte 
câteva locuri. Are o diplomă de master în câteva locuri. Are o diplomă de master în 
regie de teatru de la Universitatea de Artă regie de teatru de la Universitatea de Artă 
Târgu Mureș și este în prezent candidat la Târgu Mureș și este în prezent candidat la 
DLA la BBU.DLA la BBU.

Potrivit lui Augusto Boal, teatrul este ”întotdeauna 
considerat ca prezentarea unei viziuni a lumii în 
transformare, prin urmare, în măsura în care arată 
mijloacele de a realiza această transformare sau de a o 
întârzia, este în mod inevitabil politic”.¹

În țările în care lucrez, România și Ungaria, majoritatea 
teatrelor sunt finanțate de stat. Asta înseamnă că 
regimul aflat la putere, interesat de status quo, menține 
instituțiile care ar trebui să fie mijloacele de schimbare 
a acestuia. Nu e de mirare că, în aceste teatre

proiectul de transformare nu este în centrul atenției. În 
antichitate, scopul principal al ritualurilor era de a crea 
sau recrea unitatea în univers, de a susține legătura 
dintre ființele umane și mediul lor fizic și metafizic sau 
de a face posibil rezultatul dorit. Vânătorii dansau în 
jurul focului pentru a se conecta la vânat, pentru a 
asigura succesul vânătorii; ritualul le dădea vânătorilor 
puterea de a acționa.

În această privință, teatrul antic grec nu era un ritual, 
deoarece nu avea ca scop conectarea și crearea, ci 
”eliminarea tendințelor r̀elè  sau ilegale ale publicului”. 
El arăta (și arată și în zilele noastre) ce așteptau 
(așteaptă) grupurile de oameni aflați la putere - cei 
care întrețineau teatrul ca instituție, să facă masele. 
Acest tip de teatru instituțional împiedică acțiunea. Nu 
ajută transformarea; dimpotrivă, în loc să o întărească, 
intimidează.

Consider că teatrul forum ca și orice alt tip de teatru 
comunitar veritabil este un ritual modern care aduce în 
joc posibilitățile și ajută la studierea argumentelor pro 
și contra, fără a se răni.

1.  Boal, Augusto, Theatre of the 
Oppressed, Pluto Press, London, 2008, p.1.
Ibid.

“În antichitate, scopul principal 
al activității rituale era de a 
crea sau recrea unitatea în 
univers.”

“Teatrul grecesc antic nu era 
un ritual, deoarece nu avea ca 
scop conectarea și crearea.”

“Fiecare poate fi spectator 
și actor prin alegere, nu prin 
forță.”

67 Art Beyond Borders
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”Un grup de rebeli conduși 
de Giacomo Petrotta au 
instituit Repubblica Popolare 
Contadina.”

”Bilele roșii duc cu gândul la 
carnea umană și netezirea 
devine un gest de mângâiere a 
unui trup îndurerat.”

”«Caseta» tradițională a apărut,
care face imposibil să nu spui
nimic, extrăgând astfel povești
false care nu s-au întâmplat
niciodată.”

În iarna anului 1944, o răscoală a izbucnit în mai multe 
sate siciliene împotriva gestionării greșite a terenurilor 
agricole de către o alianță de moșieri și elitiști fasciști, 
care au rămas în guvern și au lăsat populația muritoare 
de foame. Pe 31 decembrie în Piana Degli Albanesi, 
un oraș cu o identitate culturală și lingvistică puternică  
fondată de populația Arbëreshë cu jumătate de secol 
înainte, un grup de rebeli conduși de Giacomo Petrotta 
au instituit Repubblica Popolare Contadina.  

Aproape 80 de ani mai târziu, artistul grafic sicilian 
Genny Petrotta, strănepoata liderului de atunci, a 
revizitat acel episod istoric al orașului ei natal, căutând 
urme ale celor întâmplate în cele 50 de zile ale 
republicii autonome, care a existat până a fost zdrobită 
de poliție. Montajul video Kumeta este primul act al 
proiectului MËMA MË FAL (Mamma Perdonami).

”Adevărul nostru a fost urmat de bătăi și tortură”

Într-o noapte rece și ploioasă din data de 19-20 
februarie 1945, o mulțime de vreo 2000 oameni s-au 
pornit să înconjoare un oraș devastat de război și 
foamete. 120 de vârstnici și tineri au fost arestați, 
inclusiv Giacomi Petrotta. A fost tortura timp de 10 zile, 
pus în agonie într-o cutie de 1 metru pe 80 cm - așa 
numită ”cutie a torturii”.

Ca o intervenție artistică despre tortură și represiune 
de stat, Genny Petrotta a invitat 2 sculptori, Francesco 
Albano și Simone Zangalia, să șlefuiască și să 
netezească o porțiune dreptunghiulară a fațadei de 
piatră a carierei de piatră care are vederea spre sat. 
Suprafața lustruită are aceleași dimensiuni ca și cutia 
în care prizonierii erau ținuți în timpul torturei după ce 
au fost arestați. Bilele roșii duc cu gândul la carnea 
umană și netezirea devine un gest de mângâiere a 
unui trup îndurerat. Peretele orientat cu fața spre Nord 
a ”Muntelui Kumeta” unde are loc procesul este de 
asemenea și scena unui masacru pe data de 1 mai 
1947, în Portella della Ginestra. Procesul de sculptare, 
adică șlefuirea și netezirea au fost filmate pentru 
proiectul Kumeta.

Următorul text este o mărturie a lui Giacomo Petrotta.

În total, s-au numărat în jur de 120 de vârstnici și tineri arestați. 
După-amiază, o cameră de la etajul doi era folosită pentru 
interogare și tortură. Toți cei care erau îngrămădiți în această 
cameră au fost supuși primelor interogatorii. Vroiau să știe cu 
orice preț unde ne erau ascunse mitralierele, grenadele și în special 
cocktailurile Molotov, care din noi a distrus stâlpii de telegraf, și 
orice altceva la ce se mai puteau gândi. Dar ce arme puteam avea 
decât câteva pistoale, pe care ei le-au confiscat o dată cu arestul 
nostru? Adevărul nostru era urmat de bătăi și tortură. ”Caseta” 
tradițională a apărut, care face imposibil să nu spui nimic, 
extrăgând astfel povești false care nu s-au întâmplat niciodată 
din gurile celor torturați. În această formă de tortură, persoana 
interogată era pusă culcată pe spate pe o cutie cu dimensiuni de 1 
metru pe 80 cm; mâinile și picioarele, lăsate să atârne, erau legate 
ferm cu fire subțiri de metal de marginile cutiei.

Nefericitul era stropit cu apă și sare și apoi biciuit cu coloană 
vertebrală de bou și fir de oțel de înaltă tensiune. În funcție 
de proceduri, poziția bietului om era schimbată. O echipă 
improvizată alcătuită din cei mai răi și sadici carabinieri 
începeau tortura. La început, am fost supus aceluiași tip ce 
tortură ca restul, dar apoi când ceilalți au fost lăsați, au continuat 
cu cea mai diabolică și brutală tortură asupra mea.

După cum am mai spus, fiecare din noi care a ajuns să fie 
legat de cutie a fost stropit cu sare și apă, ca loviturile să fie 
mai usturătoare și în același timp sa nu lase urme vizibile… și 
apoi biciuiți cu coloana de bou și cu firul de oțel. Camera era 
transformată într-un infern, pentru că urletele păreau a fi răcnete 
din iad. În cameră eram în grupuri de 20 sau 30, tineri și bătrâni, 
dezbrăcați cu toții dându-ne reciproc bătăi interminabile.

Au insistat să știe unde ceilalți care au reușit să scape se 
ascundeau și unde erau acele arme și muniție sugerate de agentul 
Bevacqua; au insistat mai presus de toate ca să le spunem numele 
persoanei care se ocupă să sune clopotele pentru a da un semnal 
de alarmă în cazul în care vine poliția.

Cei care au simțit durerea loviturilor prima dată, nu au mai 
fost atinși, dar eu am avut altă soartă. Timp de încă 10 zile 
au continuat cu ravagii asupra corpului mei, din ce în ce mai 
sistematice și mai metodice astfel încât erau mai provocatoare și 
mai dureroase, dar pentru mine deja păreau mai blânde pentru 
ca deja corpul meu era redus la o cârpă de pânză.

După zile lungi, tortura a luat sfârțit într-un final. M-au luat ca pe 
o cârpă și m-au aruncat într-o celulă a securității. Eram umflat de 
la biciuiri și arătam ca un pahiderm. Infecțiile începeau deja să se 

instaleze, bucăți din unghiile mele erau smulse, organele genitale 
îmi erau umflate și dureroase de la manipulări constante.

Din ”Mărturii dintr-o republică țărănească”, editat de 
Angela Lanza.

KUMETA și MËMA MË FAL sunt produse de Fondazione 
Studio Rizoma și Genìa Lab Art.

Instalație video de Genny Petrotta KUMETA, primul moment 
al proiectului „MËMA MË FAL (Mamma Perdonami / Mamă, 
iartă-mă)” în fosta închisoare din Piana degli Albanesi 
(Palermo) în cadrul Festivalului Between Land and Sea 
2023. Curatoriat și produs de Fondazione Studio Rizoma și 
Genìa Lab Art (@genialabart), cu sprijinul Municipiului Piana 
degli Albanesi. Proiectul a câștigat cea de-a douăsprezecea 
ediție a Consiliului Italian.

Genny Petrotta (1990) este un artist italian  (1990) este un artist italian 
care trăiește și muncește în Palermo. care trăiește și muncește în Palermo. 
Practica ei artistică, ghidată de poezie Practica ei artistică, ghidată de poezie 
și montaje video, urmărește sublimarea și montaje video, urmărește sublimarea 
unei game largi de interese și influențe, unei game largi de interese și influențe, 
de la antropologice și filozofice până de la antropologice și filozofice până 
la istorice. Din 2016 face parte din Il la istorice. Din 2016 face parte din Il 
Pavone, un colectiv de artiști împreună Pavone, un colectiv de artiști împreună 
cu care a expus în festivaluri și spații cu care a expus în festivaluri și spații 
pentru expoziții, inclusiv în Manifesta12 pentru expoziții, inclusiv în Manifesta12 
Collateral, Spazio Y Rome, Adiacenza Collateral, Spazio Y Rome, Adiacenza 
Bologna, Festival Effetto48, Cassata Bologna, Festival Effetto48, Cassata 
Drone Palermo, Festival Main off Palermo. Drone Palermo, Festival Main off Palermo. 
Din 2017 lucrează în colaborare cu duoul Din 2017 lucrează în colaborare cu duoul 
artistic MASBEDO  ca director adjunct, artistic MASBEDO  ca director adjunct, 
acoperind și alte roluri administrative. acoperind și alte roluri administrative. 
În 2022 a regizat producția montajului În 2022 a regizat producția montajului 
video ”U scantu” de Elisa Giardina video ”U scantu” de Elisa Giardina 
Papa, prezentat la a 59-a ediție Bienală Papa, prezentat la a 59-a ediție Bienală 
Internațională de Artă de la Veneția și a Internațională de Artă de la Veneția și a 
coordonat producția ”Alkestys” de Beatrice coordonat producția ”Alkestys” de Beatrice 
Gibson și Nick Gordon prezentat la British Gibson și Nick Gordon prezentat la British 
Art Show.Art Show.
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Cum putem menține spațiul într-o 
rezidență artistică decolonială? 
Decolonizarea este un proces dificil și 
lung. Transformarea digitală reprezintă o 
provocare unică pentru cei care doresc 
să deconstruiască nedreptatea sistemică. 
Artsformation a reunit artiști și practicanți 
la o rezidență în Lesbos pentru a imagina 
modalități creative de a se ocupa de 
subiectul decolonizării transformării 
digitale. Construirea încrederii a fost o 
necesitate prealabilă: în cel de-al doilea 
podcast al nostru din seria Rezistență: 
decolonizarea internetului, ne întâlnim 
cu facilitatorii rezidenței Clare Sivier și 
Tian Glasgow, în conversație cu Ségolène 
Pruvot și Seema Syeda (European 
Alternatives), pentru a discuta despre 
modul în care au păstrat spațiul în cadrul 
rezidenței. Pentru a asculta podcastul pe 
Spotify scanați codul QR!
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Holding Space: 
meet the mediators

Claire Sivier este cercetător, producător,  este cercetător, producător, 
facilitator și artist și se concentrează facilitator și artist și se concentrează 
asupra practicilor decoloniale. Ea este asupra practicilor decoloniale. Ea este 
co-director al proiectului co-director al proiectului tialt // there tialt // there 
is an alternativeis an alternative..

Tian Glasgow este regizor de teatru  este regizor de teatru 
și artist, se ocupă de implicarea și artist, se ocupă de implicarea 
comunității. De asemenea, lucrează la comunității. De asemenea, lucrează la 
organizația caritabilă pentru justiție organizația caritabilă pentru justiție 
socială socială Arts EmergencyArts Emergency..

European Alternatives este partener al  este partener al 
Artsformation, un proiect de cercetare Artsformation, un proiect de cercetare 
care explorează intersecția dintre artă, care explorează intersecția dintre artă, 
societate și tehnologie.societate și tehnologie.

Ségolène Pruvot este director al European  este director al European 
Alternatives. Având studii de politologie Alternatives. Având studii de politologie 
și urbanism în Franța, Marea Britanie și urbanism în Franța, Marea Britanie 
și Germania, ea a dezvoltat o experiență și Germania, ea a dezvoltat o experiență 
vastă în conceperea și implementarea vastă în conceperea și implementarea 
de programe artistice și culturale de programe artistice și culturale 
participative transnaționale.participative transnaționale.

Seema Syeda este ofițer de comunicare la  este ofițer de comunicare la 
European Alternatives.European Alternatives.

Un podcast Artsformation din seria 
Rezistență: Decolonizarea internetului.

Artsformation a primit finanțare din partea 
programului de cercetare și inovare 
Orizont 2020 al Uniunii Europene în cadrul 
acordului de grant nr. 870726.

Pentru a asculta, scanați codul QR!

https://artsformation.eu/
https://artsformation.eu/
https://euroalter.com/
https://euroalter.com/
https://www.tialt.org/
https://www.tialt.org/
https://www.tialt.org/
https://www.arts-emergency.org/
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